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Idén az o 
kárság 7,_, 
rintos zárol 
az egyete 
jelenti, hogy ez

kigazdálkodniuk 
nan. A Budapesti 
Egyetem 360 millió 
tói esik el.

Nincs meleg, van baj
A KÓBOR ANDREA

Egyetemünk épületei 2012. december 22. és 
2013. január 6. között zárva tartanak

„Tisztelt Hallgatók!

Ezúton tájékoztatjuk a 
16/2012. (XI. 26.) sz. rektori 
utasításról, amely a Neptun 
belépő képernyőjén olvas
ható. Ennek értelmében

egyetemünk épületei 2012. 
december 22. és 2013. janu
ár 6. között zárva tartanak. 
Ezen intézkedésre az egye
temünket érintő ismételt 
költségvetési zárolás miatt 
kerül sor, amelynek elsőd

leges célja az üzemeltetési 
kiadások megtakarítása. Az 
érintett időszakban az eset
leg korábban kiírt vizsgák 
megtartására sincs lehető
ség, ezért a vizsgaidőponto
kat központilag töröljük.”

fo ly ta tás a  2. o lda lon
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Nincs pénz, nincs fűtés. 
Ezt a szomorú összefüg
gést sajnos számos sze
génységben élő család jól 
ismeri, ám idén az egyetemi 
polgárság is testközelből 
ismerkedik meg a rideg va
lósággal.

Idén az oktatási államtit
kárság 7,33 milliárd forintos 
zárolást rendelt el az egyete
meken, ami azt jelenti, hogy 
ezt a pénzt az intézmények
nek kell kigazdálkodniuk 
valahonnan. A Corvinus 360 
millió forinttól esik el, ezzel 
még nem is járt olyan rosz- 
szul, hiszen az ELTE-től 874 
milliót, a BME-től 725 milliót, 
a Pécsi Tudományegyetem
től pedig 720 milliót vonnak 
el, igaz, ezek jóval nagyobb 
intézmények egyetemünk
nél. A „nadrágszíj meghú
zása” szinte az összes nagy 
felsőoktatási intézményt

érinti, azonban kivételt ké
pez például a Nemzeti Köz- 
szolgálati Egyetem.

Hoffmann Rózsa oktatási 
államtitkár szerint a felsőok
tatási intézmények -  ha ne
hézségek árán is -  képesek 
kigazdálkodni a most elren
delt több mint 7 milliárd fo
rintos zárolást. Nehézségek 
valóban akadnak, ezért az 
egyetemeknek minden szá
mukra elérhető eszközt meg 
kell ragadniuk a spórolásra. 
A kényszerszénszünet ezek 
közül csak egy, apró eleme 
a „megoldásnak”.

Az épületek két és fél he
tes bezárásával az egyetem
15-20 millió forintot tud meg
takarítani. Ehhez nemcsak a 
radiátorokat, de a teljes sze
mélyzetet is szabadságra 
kell küldeni, az épületeket 
teljesen be kell zárni. Még 
az egyetem kincstári bank

számlájára küldött átutalá
sok sem fognak megérkezni 
(a gyűjtőszámla működni 
fog). A könyvtár népszerű 
vizsgaidőszaki meghosz- 
szabbított nyitva tartása is 
módosul, és szombaton 
csak 9-től délután 1-ig ta
nulhatunk ott (hétköznapon
ként pedig este 8-ig). Ez a 
kényelmetlenség azonban 
semmiség ahhoz képest, 
hogy Kecskeméten még 
a kollégiumi épületeket is 
kénytelenek bezárni január 
első hetében. Az oktatá
si államtitkárság mégsem 
támogatja az időszakos 
bezárást, mert nagyon ag
gódnak a hallgatói jogok 
érvényesüléséért.

A szénszüneten spórolt 
pénz tehát elenyésző tö
redéke annak a 360 millió 
forintnak, amit ki kell gaz
dálkodnia a Corvinusnak. A

fennmaradó összeget a be
szerzések egyedi engedé
lyezésével (illetve zárolásá
val), a pályázati elszámolási 
határidők átütemezésével és 
egyéb pénzügyi megoldá
sokkal próbálják előteremte
ni, illetve nem elkölteni.

Minden megoldás átme
neti és csak halasztgatja a 
különböző fizetési kötelezett
ségeket, ami nagy baj, mert 
az igazi hidegzuhany nem

most télen, hanem jövőre ér
kezik: újabb 23 milliárdos el
vonás várható. Ezzel együtt 
újra jelentősen csökkentik 
az államilag finanszírozott 
helyek számát, a gazdál
kodástudományi szakokon 
konkrétan nullára. Mindezt 
azért, mert az ország gazda
sági helyzete miatt meg kell 
húzni a nadrágszíjat.

„Köszönjük a megértésü
ket! Üdvözlettel.”

hook
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HÖOK Kiáltvány

A  HAJAS ÁDÁM

Rendkívüli sajtótájé
koztató keretei között 
2012. december 6-án 

jelentette be kiáltványát a 
Hallgatói Önkormányzatok 
Országos Konferenciája, 
amely a kormány által el
fogadott, a tandíjmentes 
felsőoktatási helyek szá
mának drasztikus csökken
téséről szóló döntés ellen 
kíván sarkalatos pontokkal 
fellépni. A Nemzetgaz
dasági Minisztérium előtt 
megtartott sajtótájékoztató 
alapjaiban a felsőoktatási 
intézményeket érintő sú

lyos forráselvonások és az 
ebből adódó szénszünetek 
miatt szerveződött, mégis 
a későbbi kormánydöntés 
ellen fellépni kívánó kisebb 
demonstrációvá alakult. A 
HÖOK-kiáltvány legfőbb 
eleme egy népszavazási 
kezdeményezés, amely a 
„bújtatott tandíj" megvétó- 
zására irányul. A szervezet 
még aznap megkezdte a 
tárgyalásokat a felsőokta
tás további érdekeltjeivel, 
így a rektorokkal, a szak- 
szervezetekkel és a Hallga
tói Hálózattal is, 7-én pedig 
további megmozdulásokról 
is döntött.

Az elmúlt két és fél év 
kormányzati intézke
dései mára tartha

tatlan helyzetbe sodorták 
a felsőoktatást. Az alaptör
vénnyel és az Európai Unió 
jogával is szembemenő hall
gatói szerződés bevezetése, 
az államilag finanszírozott 
keretszámok folyamatos 
csökkentése, egyes szak
területek megbélyegzése, a 
drasztikus forráskivonások 
és az intézmények okta
tási, gazdálkodási és ön- 
igazgatási autonómiájának 
semmibevétele méltatlanok 
azokhoz az értékekhez és 
célokhoz, amelyek nevében 
elkövették őket.

Huszonhárom évvel a 
rendszerváltás után egye
temeink és főiskoláink ma 
ismét arra kényszerülnek, 
hogy kilátástalan anyagi 
helyzetükön -  amelyet az 
elmúlt hetek zárolásai csak 
még tovább súlyosbítottak -  
„szénszünettel” javítsanak, 
ami ezúttal már közvetlenül 
veszélyezteti a kutató- és 
oktatómunkát, valamint a 
félévvégi vizsgáztatást is.

Nap mint nap megdöb
benve tapasztaljuk, hogy 
a felelős minisztérium kép
telen megvédeni a magyar 
felsőoktatást a kicsinyes 
költségvetési harcokban, 
amelyek oltárán nem átall

ják feláldozni százezrek jö
vőjét sem.

A helyzet eddig is súlyos 
volt, azonban Magyarország 
Kormánya tegnapi dönté
sével még tovább ment: 
mondvacsinált ideológiákra 
alapozva meghazudtolta a 
2008-as népszavazás ered
ményét, amelyet épp a reg
náló Fidesz-KDNP kezde
ményezett, s amely elsöprő 
többséggel mondott nemet 
a tandíjra.

Ki kell mondanunk: az 
állami ösztöndíjas keretszá
mok ilyen mértékű csökken
tése nem jelent mást, mint 
tandíjat, különösen a páriá
nak kikiáltott jogi, gazdasági 
és kommunikációs területe
ken, ahol egyetlen ingyenes 
hely sem biztosított többé.

Mindezek tükrében ál
ságos épp azok szájából 
hallanunk az itthon mara
dás szükségességéről, akik 
tevékenysége nyomán fiatal 
magyarok ezrei hagyják el 
az országot, hogy az őket 
megbecsülő és tárt karokkal 
fogadó külföldön próbálja
nak szerencsét.

A 2010-es választások óta 
a Hallgatói Önkormányza
tok Országos Konferenciája 
szakmailag megalapozott 
érvekkel, de az ország nehéz 
helyzetére való tekintettel 
mindig kompromisszumra

készen ült tárgyalóasztalhoz, 
s bár ért el eredményeket, 
összességében mégsem 
lehet elégedett. Az elmúlt 
időben elfogadott intézkedé
sek oly mértékben károsak, 
hogy többé már nem csak 
a gördülékeny működést és 
a további fejlődést, hanem 
magát a rendszer létét ve
szélyeztetik.

Itt az ideje, hogy a Kor
mány is belássa: a felsőok
tatás nem teher, hanem a 
gazdaság növekedésének 
és Magyarország felemelke
désének záloga.

Ezért összefogásra hívjuk 
mindazon személyeket és 
szervezeteket, akik maguké
nak érzik a magyar felsőok
tatás ügyét, hogy együtt lép
jünk fel a Kormány romboló 
tevékenysége ellen.

A következő napokban 
megkezdjük a tandíjmentes, 
minőségi és európai szín
vonalú továbbtanulás lehe
tőségét visszaállító népsza
vazási kezdeményezés és 
az ország felsőoktatási in
tézményeiben szervezendő 
akciók előkészítését, ame
lyek sikeréhez várjuk a je
lenlegi és leendő hallgatók, 
családjaik, valamint minden 
magyar támogatását és se
gítségét is.

A Hallgatói Önkormány
zatok Országos Konferen
ciája

Budapest, 2012. decem
ber 6.
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Megalakult a
A  ORBÁN PATRÍCIA KRISZTINA

Közös nyilatkozatot írt alá hat fővárosi érdekeltségű felsőoktatási in
tézmény, köztük egyetemünk.

A Budapesti Műszaki és 
Gazdaságtudományi 
Egyetem, az Óbudai 

Egyetem, a Szent István 
Egyetem, a Semmelweis 
Egyetem, az Eötvös Loránd 
Tudományegyetem és a 
Budapesti Corvinus Egye
tem 2012. november 6-án 
kötött megállapodásáról 
Rostoványi Zsolt rektor urat 
kérdeztük.

A Budapesti Corvinus 
Egyetem volt az az intéz
mény, amely ez év tavaszán 
felvállalta a kezdeménye
zést, és eredetileg három 
egyetemet (BME, ELTE, SE) 
nevezett meg maga mellett a 
Budapesti Egyetemi Fórum 
(BEF) lehetséges közremű
ködőjeként. Az államtitkár 
bővítésével került a tagok 
közé a SZIE és az Óbudai 
Egyetem. Az összes intéz
mény jellegzetessége, hogy 
székhelyük vagy valamely 
tanszékük Budapesten talál
ható, valamint hogy a legfon
tosabb szakterületek (vagy 
azok közül több) oktatásá
val foglalkoznak. Az azonos 
előnyökkel és hátrányokkal 
járó hasonlóság képezi a

nyilatkozat alapját, melynek 
koncepciója szerint a közös 
célok összefogással köny- 
nyebben elérhetők.

A nyilatkozat két részből 
áll. Az első az intézmények és 
a régió kooperációjának ter
vét fogalmazza meg, amely 
egyfajta kompenzációt jelent 
a közép-magyarországi régió 
egyetemei számára az Euró
pai Unió pályázataitól való 
elesés miatt. A megállapo
dás emellett természetesen 
a régiónak is jövedelmező. A 
kölcsönös haszonból ráadá
sul a hallgatók is közvetlenül 
részesülhetnek majd, hiszen 
a kooperáció részeként kul
turális akciók szervezésére 
és a hallgatói szolgáltatások 
összehangolására is sor fog 
kerülni.

A Budapesti Egyete
mi Fórum létrejöttét dek
larálja a második sza
kasz. Rostoványi Zsolt 
a vidéki nagyvárosok 
universitasaihoz hasonlítja 
a Fórumot, hiszen sokszínű 
tagjai révén az is a legfon
tosabb tudományterületek 
olvasztótégelye. Egy lénye
ges különbség van azon

ban köztük: a BEF ugyanis 
egy konzultatív, fakultatív 
együttműködés intézménye
sülése, amely esetében -  az 
universitasokkal ellentét
ben -  szó sincs a résztve
vők egyesüléséről. Éppen 
ellenkezőleg: Rostoványi
Zsolt kiemelte, az integritás 
megőrzése egyrészt a hat 
egyetem igénye, másrészt a 
megállapodás részét képezi. 
Alátámasztja ezt a nyilatko
zat azon kitétele, miszerint 
a BEF döntései nem helyet
tesíthetik vagy korlátozhat
ják az egyetemek egyéb 
együttműködéseit, és érte
lemszerűen nem jelentenek 
veszélyt egyéni tervezetekre 
sem. E koncepció verbálisán 
is megjelenik abban, hogy a 
fórum kifejezés használata 
a szövetségtől eltérő jellegű 
köteléket feltételez.

A nyilatkozatot aláíró 
egyetemek többek között a 
felsőoktatás-politika terén is 
konszenzust igyekeznek ki
alakítani. A Budapesti Egye
temi Fórum a 2012-es felső- 
oktatást érintő változtatások 
kapcsán a konstruktív meg
oldások mellett foglal állást.

Rostoványi Zsolt elmondta, 
a reformok szükségessé
gével egyet tudnak érteni, 
de radikális voltukkal nem. 
A kormány által kitűzött cé
lok közül néhány -  például 
a párhuzamosságok racio
nalizálása -  egyezik a BEF 
elképzeléseivel, a forráski
vonások és zárolások mér
tékét azonban aránytalanul 
magasnak ítélik meg. Mivel 
egyes intézmények rendkí
vül nehéz helyzetbe kerültek 
vagy kerülhetnek bizonyos 
módosítások nyomán, a Fó
rum kollektív fellépést tervez 
a ésszerűtlen elvárásokkal 
szemben, ugyanakkor tá
mogatni fogja az újításokat 
elősegítő átalakításokat.

A Budapesti Egyetemi 
Fórum keretein belül más 
jellegű együttműködések 
is megvalósulnak majd. A 
résztvevő intézmények cél
ja a nemzetközi színtéren 
való jobb szereplés elérése 
és a képzési kooperáció, az

információcsere fejlesztése 
is. Rostoványi Zsolt a kép
zési együttműködést illetően 
nagy lehetőségeket lát az 
egyetemek közti áthallgatási 
lehetőség megteremtésé
ben, valamint ehhez kapcso
lódóan egy több egyetem 
által kiállított diplomatípus 
létrehozásában. Mindezen 
elképzelések természetesen 
a hallgatói tudásszerzés mi
nőségét és az elhelyezkedé
si esélyeket is javítanák.

Várakozások, elgon
dolások vannak, konkrét 
tervek, számok a projek
tek életrehívását illetően 
azonban egyelőre nem lé
teznek tekintve, hogy a Fó
rum nagyon fiatal. Ahogyan 
Rostoványi Zsolt fogalmazta 
meg: „a Budapesti Egye
temi Fórum nyilatkozata 
rendszerszerű kereteket te
remt az együttműködéshez, 
amely kereteket a tagok a 
jövőben fogják megtölteni 
tartalommal“.

„Közösen hallatjuk
a hangunkat”
A  NYÉKI JULIA

Hallgatói fórumot hirdettek december 10-e 
hétfőre a drasztikus keretszám csökkentése
ket elfogadó kormánydöntés ellen az ELTE 
lágymányosi kampuszára, amely később 
hídfoglalásokkal tarkított „városhódító” tö
megdemonstrációvá alakult a Hallgatói Ön- 
kormányzatok Országos Konferenciája és a 
Hallgatói Hálózat vezetésével.

A demonstrálok együtt 
adtak hangot vélemé
nyüknek és követelték 

a napokban drasztikusan 
lecsökkentett keretszámok 
újragondolását, a hallgatói 
szerződések eltörlését, a 
felsőoktatási forráskivonás

megállítását, az egyetemek 
autonómiájának vissza
állítását és a felsőoktatás 
ésszerű megreformálását. 
Egyetértésüket fejezték ki 
a Magyar Rektori Konferen
cia közleményével, amely 
tőle szokatlan erővelbírálta

az ésszerűtlen kormányzati 
döntéseket.

A fórumra összegyűlt tö
meg az ELTE lágymányosi 
kampuszárói rövidesen a 
Petőfi hídra vonult és elfog
lalta azt. Este hat óra körül 
már egyre nagyobb lett a tö
meg és a sajtó is felfigyelt az 
eseményre, percről percre 
tudósítottak a megmozdu
lásról, így az internetes csa
tornákon futótűzként terjedt 
a hír: megmozdultak a hall
gatók.

A tüntető tömeg a Petőfi 
hídról a Corvinus Egyetem 
felé vonult, majd onnan a 
Kiskörúton folytatták tovább 
útjukat. Az akkor már ezer fő 
körülire nőtt tömeg megbé
nította az autóforgalmat és 
a tömegközlekedést is, több 
villamos vonalon is megállt 
a haladás. A Kossuth téren

a Hallgatói Hálózat képvise
lői felolvasták az öt pontot, 
majd Kiss Dávid a BCE HŐK 
elnöke, a HÖOK elnökségi 
tagja buzdította a résztvevő
ket. A tiltakozó menet végül 
egészen a Lánchíd budai 
hídfőjéig haladt tovább, ahol 
kihirdették a HÖOK követke
ző akciójának részleteit, majd 
véget ért a demonstráció.

Budapesten kívül több 
helyen is beindult a gépezet, 
a szegediek kormányhivatalt 
foglaltak, Gödöllőn a fiatalok 
kéréseikkel a polgármester 
elé vonultak. A hallgatósá
got képviselő szervezetek 
ezekkel a megmozdulások
kal is tudatták: nem hagyják 
szó nélkül a felsőoktatás 
szétrombolását.

FOTO: HUSZTI ISTVÁN / INDEX
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a vidékfejlesztésről
A JÁNOSKA RITA ZSÓFIA

AKSZD diákszervezet 
és az EVK szakkollé
gium szervezésében 

november 21-én egyete
münk vendége volt Ángyán 
József, a Vidékfejlesztési 
Minisztérium nemrégiben 
lemondott államtitkára. A 
felmerülő téma a budai és 
a pesti campus hallgatóit 
is megmozgatta. Az elő
adás -  melynek címe Kitö
rési lehetőségek a magyar 
mezőgazdaságban, a hazai 
vidékfejlesztés kihívásai -  
számos, az egyetemünkön 
elsajátítható tudományág
hoz illeszkedett.

A professzor nagy öröm
mel érkezett közénk, és ezt 
azzal indokolta prezentáci
ója elején, hogy szívesen 
találkozik a mezőgazdaság 
témájában érdekelt és a vi
dékfejlesztéssel foglalkozó 
fiatalokkal, egyetemisták
kal, hiszen a szemlélet- 
formálás ebben a korban 
fontos és lehetséges. A 
hallgatóság valóban egy 
igazán hasznos és gon

dolatébresztő előadást 
hallhatott. Ez érintette a 
nemzeti vidékstratégiát, ki
tekintést nyújtott számunk
ra a különböző európai és 
a világ más országainak 
mezőgazdasági helyzeté
re, eszközeire és elveire, és 
felvázolta a hazai birtokpo
litikai viszonyokat.

Megdöbbentő volt első 
kézből hallani olyan ténye
ket és számszerű adatokat, 
amelyek meghatározzák 
mindennapjainkat -  hacsak 
nagyon közvetetten is -, 
például a különböző élelmi
szerek előállításáról, illetve 
a bennünket körülvevő kör
nyezetet és tájat negatívan 
befolyásoló tényezőkről. 
Ángyán József elmondta, 
ezek a hatások a globális 
tőke és a helyi rezidensek 
érdekeinek hangsúlyossá 
válása miatt következtek 
be, és a magyar vidék nap
jainkra nehéz helyzetbe ju
tott általuk.

A társadalom részéről a 
mezőgazdaságtól elvárt, 
hogy egészséges élelmi
szereket és más produk

tumokat állítson elő lehe
tőleg energiatakarékosán. 
Mindeközben fenn kell 
maradnia a kultúrtájnak, a 
biodiverzitásnak és egyéb 
megőrzendő értékeinknek 
a vidéken. Fontos minima
lizálni a környezetterhelést, 
valamint hogy mindezek ál
tal a lehető legtöbb ember 
juthasson megélhetéshez 
és jövedelemhez. A pro
fesszor elmondása szerint 
mindez úgy valósítható 
meg, ha egy erkölcsi rend 
áll be a vidéki életben és 
a mezőgazdaságban, és a 
hazai tradíciók értelmében 
a klasszikus értelemben 
vett családok kezébe kerül 
a magyar föld megműve
lésének lehetősége, illetve 
hogy a kis- és középgaz
daságok szövetkezzenek 
egymással közös érdekei
kért.

Ángyán József mindezek 
ellenére pozitívan tekintett a 
magyar vidék jövőjére, hitre, 
bátorságra és egymás iránti 
bizalomra buzdított bennün
ket. Wass Albert szavaival 
búcsúzott, mely szerint „a 
világ fölött őrködik a Rend, 
s nem vész magja a nemes 
gabonának, de híre sem 
lesz egykor a csalánnak; az 
idő lemarja a gyomokat.”

Ötödik lett a Corvinus

Országos Úszóbajnokságon
a  PAPP JOHANNA

A hagyom ányosan 
megrendezett Ma
gyar Egyetemek és 

Főiskolák Országos Úszó
bajnokságát idén novem
ber 17-én tartották. Saj
nos az első helyekért nem 
egyenlő esélyekkel indul
tak a versenyzők, hiszen a 
bajnok Risztov Éva, a Deb
receni Egyetem, Verrasztó 
Evelyn, a Semmelweis 
Egyetem és Cseh László, 
a BME hallgatója minden 
úszásnemben elindult. A 
Budapesti Corvinus Egye
tem úszói -  akiknek nincs 
idejük napi 5-6 órát edze
ni -  még így is felveszik a 
versenyt az élmezőnnyel.

A felkészítő tanár, Harmat 
Józsefné pár év alatt egé
szen a középmezőnyig 
edzette fel az úszókat. Ki
emelkedő eredmény 100 
méteres női mellúszásban 
a harmadik helyezett Nagy 
Erzsébet Éva teljesítmé
nye, aki 1:19.12 alatt tel
jesítette a távot. 50 méte
res gyorsúszásban Varga 
Áron a 8. legjobb lett a 61 
indulóból, Papp Richárd 
8. helyezett lett 200 méte
res vegyes úszásban és 
10. a 100 méteres mell
úszásban. 100 méteres 
pillangóban Misurak Se
bastian 7. lett 1:03.41-es 
idejével. A 4x100 méteres 
férfi vegyesváltóban két is
kolai csapat is indult, akik

az 5. és 7. helyezést érték 
el, a lányok hatodikak let
tek. A rendezvény különle
gessége a 10x50 méteres 
váltó, melyen tavaly az isko
la férficsapata aranyérmet 
nyert, ám idén sem maradt 
le a dobogóról -  ezúttal az 
előkelő harmadik helyet si
került megszerezni. Az ösz- 
szesített eredménynél min
den versenyszám első hat 
helyezése ér pontot. Idén 
az első helyet a verseny 
szervezője, a BME szerezte 
meg, a BCE az ötödik he
lyezést érte el, ezzel egyet 
javítva tavalyi eredményén. 
Az egyetemi csapat össze
tétele folyamatosan válto
zik, és minden érdeklődőt 
szívesen fogadnak.

AGRÁRGAZDASÁG! MŰHELYVITA

SOLINSA -  avagy 
akciókutatás FP7-es 
támogatással

a  v a r g a  Ág n e s  k ö z v e t le n e b b  k a p c s o la tb a
kerülnek a valósággal, mint

Az Agrárközgazdasági a hagyományos módszerta- 
és Vidékfejlesztési nők esetében. A SOLINSA- 
Tanszék Műhelyvi- ban a magyar kutatók két 

ta sorozatában november civil szervezettel dolgoznak. 
14-én dr. Nemes Gusztáv A cél az agrár- és vidékfej- 
tartott előadást „SOLINSA lesztés területén az utóbbi 
-  avagy akciókutatás FP7- években kifejlődött hálózati, 
es támogatással” címmel. A társadalmi tanulás hatéko- 
SOLINSA (Tanuló és Innová- nyabbá tétele. Az egyik szer- 
ciós Hálózatok Támogatása vezet a NATURAMA, 9 helyi 
a Fenntartható Mezőgazda- vidékfejlesztési LEADER 
Ságban, lásd: www.solinsa. egyesület ernyőszervezete 
net) 8 ország 11 kutatóin- (www.naturama.hu), a vi
tézeiének és egyetemének dékfejlesztés hazai problé- 
közreműködésével zajló máinak megoldásáért és a 
vizsgálata rendhagyó mód- nemzetközileg helyes gya- 
szerekkel dolgozik. A kutatók korlatok meghonosításáért 
nem egyszerűen megfigyel- dolgozik. A másik csoport, a 
nek, hanem be is avatkoz- Gödöllői Helyi Élelmiszerta- 
nak, alakítják a valóságot és nács (G7), a város egészsé- 
elemzik az eredményt. Ezt a gesebb élelmiszerellátását 
metodológiai megközelítést tűzte ki célul. A hároméves 
transzdiszciplináris (vagy- kutatási projekt félidőben 
is „tudományon túlnyúló”) jár, a kutatók szervezetfej- 
akciókutatásnak nevezik, lesztési, stratégiaépítési mű- 
Érdekes, kicsit eretnek mód- helyekkel, információkkal, 
szer, melyben a kutatók, a kapcsolatokkal segítik a két 
gyakorlati szakemberek és társaságot, cserébe együtt- 
a szakpolitikusok együtt működést, részvételi lehe- 
dolgoznak a komplex prob- tőséget, gazdag és mély 
lémák megoldásáért, így tudásanyagot kapnak.
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„Mindig egy dolgot kérdeztem 
magamtól: ez hogya

A HAJAS ÁDÁM

„Egyszer véget ér a lázas if júság.. -  Csarnai 
Csaba a BCE Gazdálkodástudományi Kar 
december 31-el leköszönő HÖK-elnöke,
2008 novemberében lett először választmá
nyi tagja a Hallgatói Önkormányzatnak, 2010 
február 1-jétől pedig a kari szervezet vezető
jeként tevékenykedett.

FOTÓ: NIKES-SOÓS BÁLINT

Mi volt az a momentum, 
amikor eldöntötted, hogy 
Te is tagja szeretnél lenni 
a Hallgatói Önkormány
zatnak?

A 2008-as Corvinus 
Egyetemi Napokon, első
éves koromban kerültem 
kapcsolatba először HÖK- 
kel. A HÖK-ös szervezők
nek segítettem a logisztikai 
feladatokban, és így ismer
kedtem meg az akkori GTK 
HÖK-elnökkel, aki később 
a 2008-as HŐK választások 
során megkeresett, hogy 
esetleg gondoljam át a kép
viselői jelöltetésemet. Ele
inte kissé dilemmáztam a 
felkérésen, de később -  tele 
rengeteg tervvel és ötlettel -  
beadtam a jelentkezésemet.

Ha visszaemlékszel első 
elnöki pályázatod megírá
sára, akkor milyen moti
vációk vezéreltek téged?

Az első elnöki pályáza
tom megírásának idősza
kában volt, hogy naponta 
akár 10-12 órát töltöttem 
a HÖK-ös teendőimmel. 
Számtalan újítási, átszerve
zési lehetőség, megoldandó 
probléma, rengeteg új ötlet 
mellett sokszor nehéz is volt 
az egyetemi tanulmányokra 
koncentrálni. Egy új projek
tem kialakításakor mindig 
egy dolgot kérdeztem ma
gamtól: ez hogyan teremt 
értéket a hallgatóknak? 
Ha erre a kérdésemre nem 
tudtam rögtön választ adni, 
az adott ötletet félretettem

és kerestem egy másikat. 
Tudom, hogy ez egy külső 
szemlélőnek kicsit talán fur
csán hangzik, de korábban 
azt tapasztaltam, hogy eze
ken a területeken még lenne 
mit fejleszteni, főként a HŐK 
részéről, így mindenképpen 
javítani szerettem volna a 
munkánk hatékonyságán 
és megítélésén. Vezetőként 
kiemelten foglalkoztam szer
vezetünk belső folyamatai
val, és annak kimondottan 
örülök, hogy az elmúlt évek
ben sikerült megduplázni a 
hallgatói képviselőink szá
mát, és egy proaktív szemlé
letet belevinni a HŐK műkö
désébe. Mindig is fontosnak 
tartottam, hogy az emberi 
tényezőkre nagy hangsúlyt 
fektessek a szervezeten 
belül. Ez alatt értem a csa
patkohézió kialakítását, a 
motiválást és azt is, hogy 
vezetőként a tagok szemé
lyes fejlődését is segítsem. 
Ebben vélhetően a vezetés- 
szervezés szakon megtanul
tak is szerepet játszanak.

Ma már márkanévnek ne
vezhető a KÖZGÁZ! -  ez ne
ked köszönhető, de mégis 
mi volt az alapkoncepció?

A KÖZGÁZ! célja első
sorban egy kommunikációs 
csatorna létrehozása volt, 
amely egy űrt próbált betöl
teni. Az akkor még három 
campusszal működő egye
temnek -  gondolok első
sorban a Közgázra -  nem 
voltak olyan kommunikációs 
csatornái, amellyel a meg
felelő hallgatói csoportokat 
tudta volna megszólítani. A 
HŐK sem tudta megszólí
tani saját campusának hall
gatóit, ha esetleg valami
lyen közérdekű információt 
akartunk megosztani, vagy 
egyszerűen csak az egyik 
rendezvényünkre akartuk 
meghívni az érintetteket. A 
külvilág felé történő kommu
nikációban a Corvinus brand 
jól működött, de a belső, 
egyetemi kommunikációban 
ez túl nagy hallgatói bázist 
jelentett, és elveszett az in
formáció. A kommunikációs

csatorna hiányán túl kevés
bé létezett a campusegység. 
A KÖZGÁZ! brand másod
sorban egy közösségépítő 
lehetőségként jelent meg, 
felelevenítve a klasszikus 
közgázos életérzést. Mára 
már a legtöbb HÖK-ös ese
mény a KÖZGÁZ! nevet vise
li, és az elmúlt hetekben kez
detét vette a KÖZGÁZ! Team 
szervezése is, ami már évek 
óta tervben volt.

Ha visszatekintesz elnö
ki munkásságodra, mire 
vagy a legbüszkébb?

Rengeteg olyan dolgot 
sikerült az elmúlt 4 évben 
megvalósítani, amiről úgy 
gondolom, hogy hosszú tá
von jelentőséggel bír mind 
a hallgatók, mind a HŐK 
számára. Nehéz most ezek 
közül választani, de talán az 
egyik legfőbb fejlesztés a 
„HŐK Válaszol” online hall
gatói szolgáltatás, amelynek 
létrehozásában kezdemé
nyező voltam. Örülök an
nak is, hogy javaslatomra 
az elmúlt években sikerült 
a kari intézetek és tanszé
kek hallgatói rendezvényeit, 
versenyeit jelentősen támo
gatni. Elnöki pályafutásom 
során kiemelten kezeltem a 
kommunikációt, és nagyban 
hozzájárultam ahhoz, hogy a 
HÖK-nek működőképes on
line elérhetőségei legyenek, 
amelynek központi magja 
máig a KÖZGÁZ! Facebook 
oldal. Több hallgatói ese
mény is az én ötleteim alap
ján valósult meg, legyen 
szó akár a végzősöknek 
szóló buliról, az első cam
pus nyitóbuliról vagy akár a 
Sportolj! KÖZGÁZ kezdemé
nyezésről. Kiemelt törekvés
ként kezeltem egyben azt is,

hogy minél több rendezvé
nyünknek adjon helyszínt a 
Fővámpalota impozáns aulá
ja, ezzel is erősítve az idetar- 
tozásunkat, és a külvilág felé 
jobban kiemelve a közgázos 
bulik különlegességét, egye
di hangulatát. Összegezve 
az elmúlt éveket, annak örü
lök a legjobban, hogy sikerült 
hatékonyabbá tenni a HÖK- 
ön belüli folyamatokat, és 
olyan eredményeket értünk 
el, ami az egész Corvinus 
számára hasznos és közös
ségteremtő lehet. Emellett 
külön örülök annak, hogy a 
HÖK-ben sikerült egy olyan 
szemléletet és értékrendet 
kialakítani, amely alapján a 
szervezet tagjai felelősség
gel és szorgalommal kezelik 
a hallgatói érdekképviseleti 
ügyeket, és mindenki szá
mára fontos, hogy minőségi 
és megbízható munkát adjon 
ki a keze közül. Sajnos ezt a 
közvélemény nem mindig 
veszi észre, és még sokat 
kell dolgozni azon, hogy ez 
a munka is láthatóvá váljon, 
de a megítélésünkön és a 
munkánk minőségén talán 
már így is sikerült némileg 
javítanunk.

Mit tervezel a HŐK után? 
Mi vár rád?

A következő, utolsó sze
meszterem még kihívásokat 
tartogat, hiszen Bécsben, 
a Wirtschaftuniversitäten 
fogok tanulni. A HÖK-ös 
tevékenységeim miatt nem 
volt lehetőségem arra, hogy 
külföldön tanulhassak, és 
ezt mindenképpen be sze
retném pótolni. A szakdol
gozatok és záróvizsgák 
után pedig szeretnék itthon 
maradni, és üzleti tanács
adóként elhelyezkedni.
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„Senki sem születik 
elnöknek, maximum

A MUCK IVÁN

Wágner Mátéval, elsőéves biztosítási és 
pénzügyi matematika mesterszakos hall
gatóval és egyben a K kar leköszönő HŐK 
elnökével beszélgettünk sokrétű munkájáról, 
mellyel hozzájárult az egyetem polgárainak 
magas szintű érdekképviseletéhez.

FOTÓ: TELEGDI ADRIÁN

Alkalmazott közgazda
ságtan alapszakos 
hallgatóként, mint a 

HŐK megbízottja vett részt 
az oktatási munkacsoport 
projektjeiben, helyettes kol
légiumi és DJB referensként 
dolgozott, segítette a vizs
gaidőszaki Kisokos elkészí
tését. A 2010-es tanévtől a K 
kar HŐK alelnökeként, majd 
2011 novemberétől mint el
nök tevékenykedett, előse
gítette az Erasmus-program 
pályáztatási reformját és a 
campusok közötti integráci
ót. Tőle búcsúzunk, és egy
ben köszönthetjük új pozíci
ójában, amelyben továbbra 
is diáktársai érdekeiért száll 
majd síkra.

Négy év hosszú idő. 
HÖK-ös pályafutásod 
alatt voltál megbízott, al- 
elnök és 2011 novembere 
óta elnökként dolgozol. 
Mit jelentett tanulmánya
id alatt ez a három betű?

Elsősorban plusz elfog
laltságot, másodsorban pe
dig tapasztalatot. Nem volt 
könnyű a kötelességeimet 
és a hobbimat úgy össze
egyezetni, hogy mindkettő
nél egyformán jó eredményt 
tudjak produkálni. Ahogy

közeledett a diploma, egy
re szaporodtak a feladatok, 
ami nagy terhelést jelentett, 
viszont egyúttal hatalmas 
tapasztalatot is az életem
ben.

Mi volt az a plusz, amiről 
úgy érzed, csak a HÖK- 
től kaphattál meg, és 
végigkísérhet karriered 
során?

A lényeg leszűrése és 
a türelmes hallgatás. Arról 
nem is beszélve, hogy amit 
már elnökként kaptam, ak
kor fogom tudni kamatoz
tatni, ha vezető beosztásba 
kerülök. Ezek pedig a szer
vezés, csapatirányítás és a 
motiváció, melyeknek biz
tosan a jövőben is hasznát 
fogom venni.

Rátérve a már végéhez 
közeledő elnökségi cik
lusodra, mely eredmé
nyeidet tartod a legjelen
tősebbeknek?

Az elnökségem, ahogy 
annak idején a pályázatom
ban leírtam, egy szintentartó 
ciklus volt, hiszen tudni kell, 
hogy a K kari HŐK annak 
idején nagyon rossz pozí
cióból indult. Az első idő
szakban, mikor még én is

HŐK

csak tanultam a szervezet 
irányítását, azt mondtam, 
hogy legyenek kisebbek az 
eredmények, de egyúttal 
megvalósíthatóak, ne tűz
zünk ki nagyratörő, hatal
mas célokat. Ebből például 
kiemelném, sikerült elérni, 
hogy komolyabb részt vál
lalhassunk a Kari napokból; 
a HŐK egy egész napot 
szervezett ebben a rendez
vényben, továbbá sikerült 
megfékezni a lemorzsoló
dást; a választmány tagjai 
ugyanolyan motiváltak, mint 
a kezdetekkor.

Milyen HŐK elnöknek 
tartottad magad, és mi
lyen HŐK elnöknek kell 
lennie az utódodnak?

Úgy vélem, hogy senki 
sem születik HŐK elnöknek, 
maximum egy jó alapanyag
ból válhat azzá. Nem tartom 
magamat hibátlannak ezen 
a téren, de úgy gondolom, 
hogy sikerült elérnem a cik
lusom végére, hogy belátó, 
átlátó vezetővé válhattam, 
aki tud mérlegelni, döntése
ket hozni és irányítani egy 
egész szervezet munkáját. A 
vezetési stílusom egy kicsit 
talán centralizált volt. Nem 
tartottam hosszú választ
mányi üléseket, természete
sen mindent a maga helyén 
és idejében megbeszéltem 
az illetékesekkel, nem vol
tam diktatórikus, de min
denképpen úgy éreztem, 
hogy elnökként bizonyos 
kérdésekben olyan döntési 
jogkör illet meg, ami nem 
megkérdőjelezhető. Erre ak
kor szükség volt, ma viszont 
nagyobb teret kell adnunk 
tagjainknak. Valószínűleg 
ez lesz az utódomnak is a 
kiemelt célja, s mindemellett 
a feladata is, hogy hosszú 
távú, felfelé ívelő pályára 
állítsa ezt a szervezetet, és 
megtartsa annak irányvo
nalát, mely remélem, az én 
vezetésemnek is öröksége. 
És nem utolsósorban meg
szerettesse az emberekkel, 
ennek következtében az 
újaknak öröm legyen csatla
kozni hozzánk.

Még a 2009-10-es tanév
ben az oktatási csoport
ban dolgoztál aktívan, 
ahol a TVSZ és a HJTSZ 
ellenőrzése volt a felada
tod, amellyel most lehe
tőséged nyílik komolyab
ban is foglalkozni.

A projektfeladatunk 
volt, hogy minden félévben 
pontról pontra le kellett el
lenőriznünk a szabályzato
kat, bizonyos problémákat, 
kifogásokat írtunk hozzá. 
A rendszer maga nagyon 
rugalmatlan, nagyon nehéz 
rajta módosítani. Viszont az 
új felsőoktatási törvény élet
be lépése kapcsán a Rektori 
Hivatallal közösen a Hallga
tói Önkormányzat fogja ki
dolgozni az új szabályzatot, 
ezt új pozíciómból adódóan 
én fogom koordinálni, mint 
BCE-HÖK oktatási referen
se, úgyhogy ezzel kapcso
latban vélhetően már sike
rekről fogok beszámolni, 
amikor ötödéves koromban 
eltávozom a szervezetből.

Mesélnél egy kicsit a jö
vőbeli pozíciódról?

Az oktatási referensi po
zíció számomra mindig is 
kedves volt, s így, hogy be- 
tölthetem, komoly terveim 
is vannak. Egyrészt szeret
nék egy összegyetemi díjat 
létrehozni, mely hasonlít a 
Pro Uni Díjra, viszont egy 
jóval színvonalasabb pályá
zati rendszerrel rendelke
zik. Szántó rektorhelyettes 
úrral már egyeztettem róla, 
aki mindenben a támogatá

sáról biztosított. Együtt ter
vezünk kialakítani egy ok
tatói kuratóriumot, hogy a 
szakmai teljesítményt sok
kal relevánsáéban tudjuk 
elbírálni, sokkal nagyobb 
értéket adva ezáltal a díj
nak.

Másrészt megteremtjük, 
és rendszeresítjük a mű
ködését egy olyan oktatási 
bizottságnak az EHÖK-ben, 
amely egy feljebbviteli fó
rum lenne, és a campuso- 
kon illetve karokon előfordu
ló olyan problémákat és elvi 
kérdéseket hivatott megvá
laszolni, melyek a karokon 
és campuson is túlnőnek.

Fontos számodra, hogy 
szabadidődben mások 
érdekeiért tevékenykedj. 
Hogy érzed, ezt a pénz
ügyi matematika vilá
gában mennyire tudod 
majd megvalósítani?

Egyelőre még az első lé
péseket teszem a tudomány 
ezen területén. Leginkább a 
biztosítási matematika érde
kel, ez jellemzően verseny- 
szférás állást jelent majd 
a jövőben. Amit leendő 
szakmám és a HŐK össze
mosódásában látok, hogy 
kaptam egyfajta kiállást, 
hozzáállást, mely nélkül 
csak szakbarbár lehetnék. 
Ezért szoktam mindig aján
lani, hogy bármely diák- 
szervezetet vagy a HÖK-öt 
érdemes kipróbálni. Nagy 
lehetőségeket nyújthat, és 
segíthet kitűnni és új képes
ségeket fejleszteni.
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Interjú Jelencsik Márkkal,

Á HOLJENCSIK SOPHIE

A Magyar ENSZ Modell Diákegyesület 1997 
áprilisában alakult meg harvardi diákok köz
reműködésével. A modellező szimulációk 
keretein túllépve az egyesület elősegíti az 
ENSZ és a magyar diákok közti kapocs ki
épülését. Jelencsik Márkot, az egyesület el
nökét kérdeztem.

Hogyan sikerült elősegí
tenetek ezt a kapcsola
tot? Milyen programokon 
keresztül?

Rengeteg programunk 
van. Van egy kurzusunk heti 
rendszerességgel, amely 
az ENSZ történetével, mű
ködésével, diplomáciával 
és protokollal foglalkozik. A 
kurzus megalapításával az 
volt a célunk, hogy az ENSZ 
modellezésével közelebb 
hozzuk magát a szerveze
tet azokhoz a diákokhoz, 
akik jelentkeznek hozzánk. 
Magyarországon az ENSZ 
modellezés 1997-ben kez
dődött el, de akkor még na
gyon kevés embert érintett. 
Több mint egy éve vagyok 
elnök, és kijelenthetem, 
hogy a modellezés, illetve 
a konferenciaszimuláció ma 
már sokkal népszerűbb. Az 
egyesületnek kiterjedt kül
földi kapcsolatrendszere 
van, évente 60-70 konferen
ciára hívnak minket. Ezekre 
önköltségen lehet elmenni. 
ENSZ-történeti, diplomáciai,

protokoll- és kommunikáci
ós ismereti, valamint angol 
szaknyelvi kurzusokat, elő
adásokat szervezünk. Az 
egyesület partnere a Magyar 
ENSZ Társaságnak, illetve 
jó kapcsolatot ápol a bécsi 
ENSZ-központtal, ahova 
rendszeresen ellátogatunk. 
Látogatásaink alkalmával 
külön programsorozatot 
tartunk workshopokkal, 
amelyek segítségével a hall
gatók élőben is megtapasz
talhatják, hogyan működik 
az ENSZ. Terveink között 
szerepel, hogy a szerveze
ten keresztül gyakornoki po
zíciókhoz lehessen jutni az 
ENSZ szerveinél.

Melyek az egyesület 
szakmai tevékenységei?

Az egyesület külön
féle teameket működtet, 
ahol a hallgatók TDK-írás- 
ban, egyéni előadások és 
workshopok szervezésében 
vesznek részt. Különböző 
tematika szerint csopor
tokat alkotnak, ehhez az

egyesület biztosítja a szük
séges eszközöket, hátteret. 
Jelenleg működő teamje
ink a BPMUN (Budapest 
Model United Nations), az 
UNESCO, illetve az Afrika 
munkacsoportok.

Sok külföldi programunk 
van -  ez ugyan nem szak
mai tevékenység -, de ré
szesei vagyunk az EVS (Eu
ropean Voluntary Service) 
és a Youth in Action progra
moknak, amelyek segítsé
gével nyáron több mint 50- 
en utazhattak külföldre. Az 
egyesület fejlett nemzetközi 
kapcsolatokkal rendelkezik.

Az ENSZ-Modell elnöke
ként találkoztál kihívá
sokkal?

Csak kihívásokkal talál
koztam. Amióta elnök va
gyok, hihetetlen fejlődésen 
ment keresztül a szervezet, 
többek között kiváló tagja
ink odaadó munkájának kö
szönhetően.

Most forrt ki igazán a 
rendszer?

Amikor két évvel ezelőtt 
csatlakoztam a szervezet
hez, akkor még csak tíz fő
ből állt a csapat. Jelenleg 
150 tagot számlálunk, akik 
közül 80-90 tag aktív. Sok 
új taggal bővültünk, akik 
meg is maradtak a szerve
zetben, illetve több egye
temen is jelen vagyunk. 
Az elnökség öt főt szám
lál. Ezen felül a különböző

egyetemeken szeretnénk 
tagcsoportokat létrehozni. 
Már évek óta működik tag
csoportunk Veszprémben. 
Más egyetemekkel jelenleg 
is folynak az egyeztetések. 
Tavaszra újabb nagyobb lét
számbővítést tervezünk. Az 
utóbbi időben bevezettünk 
egy kontrolling rendszert 
az egyesületben, ami arról 
szól, hogy a különböző pro
jekteken dolgozó személyek 
rendszeresen jelentenek az 
elnökség felé, így átlátha
tóbb a rendszer.

A Menekültnap ötlete 
honnan jött? Mennyire 
aktuális Magyarországon 
a menekültkérdés?

Menekültnapot már szer
veztünk régebben is. Az 
idei esemény szervezésé
nek ötlete új lendületet vett 
Lábát Diána lelkesedésének 
köszönhetően. Nagy ener
giát fektettünk bele, hogy

sikeres legyen. Vélemé
nyem szerint aktuális téma 
a menekültkérdés, hiszen 
attól függetlenül, hogy Ma
gyarország nem kifejezett 
célállomása a menekül
teknek, sokan érkeznek. A 
Menekültnap témája az volt, 
hogy miért jönnek ide, és 
megéri-e nekik idejönni. A 
program során bemutatkoz
tak azok a szervezetek, akik 
foglalkoznak velük. A Mene
kültnap során előtérbe ke
rült a szociális érzékenység, 
hiszen személyesen lehetett 
találkozni a menekültekkel, 
meghallgatni történeteiket, 
illetve megtudni, hogy mi
képpen hozta őket a sors 
Magyarországra.

Ha a szervezet iránt ér
deklődnél, a tavaszi jelent
kezési időszakról informáci
ókat az egyesület honlapján, 
az enszmodell.hu-n vagy a 
Facebookon olvashatsz.

FOTÓ: TELEGDI ADRIAN

AiESEC-kei Országos kutatásban keresik
külföldön a Legvonzóbb Munkáltatókat
Szakmai gyakorlati prog- Önkéntes programunk- I  X _ TTä  I O  ^  7 C M K I

ramunkban többek kai eljuthatsz többek között l y Q  SÉ I w  i S  C l Z o U l l  I o Q J O e

között Kínában, Német- Indiába, Kínába, Olaszor-
országban, Csehországban, szágba, Görögországba A  z Aon Hewitt, az AI- gével a cégek most meg- kért! A szerencsések kö-
Brazíliában vagy Kolumbi- vagy akár Törökországba. / A  ESEC és a CV online tudhatják, mennyire von- zött egy wellness hétvégét,
ában töltheted 6-16 hónap Próbáld ki magad nemzet- #  ^együttműködésében zóak a számukra fontos Blackberry okostelefont és
hosszúságú gyakorlatodat, közi környezetben, ismerj ismét elindul Magyarorszá- célcsoportok körében, és egy e-Book olvasót sorso-
Jelentkezz, ha szeretnél hasz- meg új embereket, kultú- gon a Munkáltatói Márka mennyire hatékonyak már- lünk ki, valamint minden
nos tapasztalatokat szerezni, rákat, és szélesítsd látókö- Kutatás. Az eredmények kaépítési erőfeszítéseik, kitöltő kap egy friss fizetési
és ezzel még inkább ütőképe- röd! alapján derül ki, kik a Leg- A legvonzóbb vállalatok adatokat tartalmazó listát
sebbé tenni az önéletrajzodat. vonzóbb Munkáltatók. rangsorát Te is alakítha- az általa megjelölt munka-
Web: Web: http://bit.ly/ A Magyarországon tód! Töltsd ki a kérdőívet körre. A kérdőívet megtalá-
http://bit.ly/szakgyakkulfoldon onkentessegkulfoldon. egyedülálló MMK segítsé- az értékes nyereménye- lód itt: bit.ly/mumaku
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Beszélgetés

A ZÖLDI BLANKA

„Sokan irigylik Magyarországot az atomener
giát övező politikai konszenzus miatt” -  állít
ja Rónaky József. Az Országos Atomenergia 
Hivatal főigazgatójával a Mathias Corvinus 
Collegium nyári egyetemén beszélgettünk, 
amely a Nemzetközi Visegrádi Alap támoga
tásával valósult meg.

Több mint 30 éve dol
gozik az atomenergia 
területén. Ez idő alatt 
változott-e a magyarok 
hozzáállása az atomener
giához?

Alapvetően nem, hiszen 
Magyarországon mindig is 
elfogadott volt az atomener
gia -  ezt akkreditált köz
vélemény-kutató intézetek 
rendszeresen mérik. Amikor 
2003-ban üzemzavar történt 
a paksi 2. blokkban, akkor 
visszaesett a támogatott
ság. de érdekes módon két 
év múlva visszaállt az erede

ti szintre. Még egy alkalom
mal esett vissza rövid időre a 
támogatottság: a fukusimai 
baleset után. Az országos 
átlaghoz viszonyítva a Paks 
környékén élők kevésbé ér
zik veszélyesnek az erőmű
vet, és a régió érdekében 
nagyon fontosnak tartják a 
működését.

Ön szerint szükséges, 
hogy Pakson két új blok
kot létesítsenek, vagy 
elegendő lenne a meg
lévő négy blokk élettar
tam-hosszabbítása?

• Visegrad Fund

Ez két különböző kérdés. 
Paks 30 éves üzemideje le
jár 2012-2017 között, ezért 
felmerült, hogy leállítsuk-e 
Paksot, és csináljunk-e he
lyette gyorsan valami mást. 
De ez nem lenne reális 
opció, tehát az élettartam
növelésre mindenképpen 
szükség van. Az új blokkok 
építése egy teljesen más 
energetikapolitikai döntés. A 
parlament által tavaly elfoga
dott energiapolitika óvato
san fogalmaz. Tudomásom 
szerint a mai kormányzat 
a „zöld-atom kombinációt” 
képviseli: fejleszteni kell a 
megújuló energiákat és az 
atomenergiát. Ha most el
indul az új blokkok építése, 
azok leghamarabb 2020-tól 
tudnának üzembe állni. Ez 
azt jelenti, hogy lesz egy rö
vid periódus, amikor a régi
ek még, az újak pedig már 
működnek. Ennek vannak 

< előnyei és hátrányai is, mér
legelni kell, hogy az adott 
körülmények között a fö
lösleges energiát el lehet-e 
majd adni. Az Országos 
Atomenergia Hivatal dolga 
az, hogy az új blokk a lehető 
legbiztonságosabb legyen. 
A legkorszerűbb nemzetkö
zi ajánlásokat beépítettük a 
magyar szabályozásba, és 
készülünk a nagyon hosszú 
és többlépcsős engedélyez
tetési folyamatra.

Ön mennyire optimista a 
projekt megvalósulását 
illetően?

Ha nem hagy hidegen
A  TÓTH KRISZTI

Mikulás... vizsgaidőszak... karácsony, síe
lés...? Tudod mi való a pontok helyére?
Nem? Akkor segítünk!

December 12. -  elsős 
kurzuszáró sörözés, 
azokkal, akik akár 

csak egyetlen alkalmon is 
voltak vagy érdeklődtek, 
de a bokros teendőik miatt 
a többin már nem tudtak 
részt venni. Ez egy kötetlen 
este, amely a csevejről és a 
jókedvről szól, ismerős és 
kevésbé ismerős arcokkal.

Ha felkeltette érdeklő
désed a szakkollégium, de 
lemaradtál az elsős kurzu

sainkról, akkor se búsulj! Ja
nuár végén kerül megrende
zésre a téli táborunk, amely 
a legkiválóbb alkalom arra, 
hogy közelebbről is megis
merkedhess a társasággal!

A vizsgaidőszak fáradal
mainak levezetésére estén
ként játékokkal, táncházzal 
és fergeteges bulikkal ké
szülünk. Hogy szakkollégiu
munk szakmai arcát is köze
lebb hozzuk nektek, aktuális 
és a legkülönbözőbb terüle

tekről származó előadások
kal tartjuk ébren a figyelmet 
az éjszakai mulatozás után. 
Előadásaink során hallhatsz 
többek közt a menekültügy 
helyzetéről, a könnyűzenei 
ipar aktuális kihívásairól, va
lamint a bankadó kapcsán 
felmerülő kérdésekről is.

Addig is megtalálsz min
ket a Facebookon, honla
punkon (szisz.hu) és plakát
jainkon keresztül. Iratkozz 
fel hírlevelünkre (hirlevel@ 
szisz.hu), ahonnan biztosan 
időben értesülsz minden 
fontos információról. A nap
táradba pedig írd be: január 
31- február 3.: SZISZ Téli Tá
bor-Nem hagy hidegen!

MCC
Energy S um m er Academ y 2012

Ha a gazdasági körülmé
nyek kedvezőek, illetve ha 
az ipari és kormányzati ol
dalról is jól folyik a felkészü
lés, akkor jó eséllyel sikeres 
lesz a beruházás. Az új blok
kok létesítése egy hihetetle
nül nagy, több ezer milliárd 
forintos projekt, amelyről a 
kormány úgy döntött, hogy 
elinduljon (kiemelt beruhá
zássá minősítette), az elvi 
hozzájárulást már 2009-ben 
megadta a parlament.

A 2011-es fukusimai bal
eset után felülvizsgálták 
az atomerőmű beruházá
sokat?

Az elfogadott gyakorlat 
szerint egy atomerőmű biz
tonságosságát sosem le
het véglegesnek tekinteni, 
meghatározott időközön
ként biztonsági felülvizsgá
latot kell végezni (Magyar- 
országon tízévente). Paks 
legutóbbi felülvizsgálata 
2008-2009-ben volt, két 
évvel a japán katasztrófa 
előtt. Már akkor döntöttünk 
olyan biztonságnövelő in
tézkedésékről, amelyeket 
egyébként most „fukusimai 
tanulságokként” kellene 
megcsinálni -  ha már nem 
csináltuk volna meg évekkel 
ezelőtt. Fukusimában két

külső hatás rongálta meg a 
reaktorokat: a cunami és a 
földrengés. A paksi erőmű 
telephelye az egyik legke
vésbé szeizmikus terület 
a Kárpát-medencében, és 
eredetileg nem építették 
az erőművet földrengés- 
állóra. Viszont az 1990-es 
években felülvizsgálták a 
szeizmicitást, és megállapí
tották, hogy a Pannon-ten
ger üledéke fölött olyan a 
talajszerkezet, amely miatt 
kisebb földrengés is na
gyobb kárt tud okozni, így 
földrengésállóvá tették.

Most mekkora földren
gést bírna ki?

A Richter-skála segítsé
gével csak azt lehet meg
ítélni, hogy egy földrengés 
mekkora volt, de azt nem, 
hogy mekkora lehet a hatá
sa. Ezt egy bonyolult mérő
számmal szokták jellemezni, 
amely méri, hogy mekkora 
vízszintes gyorsulást bír ki 
az erőmű, amelyet a föld
rengés gerjeszt az erőmű 
alatt lévő betonlemezben. 
Az eddig elvégzett munkánk 
eredményeként felelősség
gel mondhatom, hogy Paks 
biztonságos, de azt is látjuk, 
milyen tennivalók vannak 
még a jövőre nézve.
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„A női kvóta
A  SÜDI ANNA

Egy nem mindennapi nő, komoly pénzügyi 
kérdések, éles kritikák és könnyed humor. 
Mindez egy interjúban. Karrierjéről és napja
ink néhány nagy port kavaró kérdéséről Ki
rály Júliával, az MNB hamarosan leköszönő 
alelnökével beszélgettünk.

Kevesebb mint 300 nap: 
visszaszámol vagy ma
radna még?

Ma, november 20-án, 
éppen 224 nap. Nem szá
molok vissza, de a fiam 
beállította a gépemen, 
hogy amikor bekapcsolom, 
azonnal ez villogjon. Mint 
minden normális ember, 
érzem, hogy vannak még 
olyan tervek, lehetőségek, 
amelyeket jó lenne végig
csinálni. A stáb marad, és 
meg vagyok győződve, 
hogy a megkezdett közös

munkát folytatni fogják, 
nem maradnak utánam 
„félbehagyott torzók”.

Mindenesetre, hátradőlni 
nem lehetett ideje...

Amikor elvállaltam a fel
adatot, dübörgött a bank
szektor. 2007. júliusi hiva
talba lépésem után 2 héttel 
kezdtek összeomlani a világ 
nagy pénzpiacai, és egy 
év múlva 200 kilométer per 
órás sebességgel rohan
tunk a betonfalnak. Azóta 
életünk az azonnali és a

másnapi válságkezelés szo
rításában telik. Nem állítom, 
hogy csak sikerélményeink 
lettek volna az elmúlt hat 
évben.

Láthatjuk majd újra a ka
tedra mögött?

Az elmúlt időszakban tel
jes féléves kurzust nem, de 
egy-egy órát a Befektetések 
Tanszéken, illetve a szakkol
légiumokban mindig tartot
tam. Remélem, hogy erre 
több időm lesz a következő 
tanévben.

Rengeteg mindent elért 
már. Lát még kihíváso
kat?

Nem írtam meg még 
„a” könyvet, amelyet pedig 
több mint egy évtizede ter
vezek, és amelynek témája 
mindig alakul. Az olyan le
gendás „valakik”, mint pél
dául Augusztinovics Mária, 
Száz János vagy a sajnos 
nagyon korán elment Antal 
László teljesítményét pedig 
egyelőre megközelíteni sem 
tudtam.

Általános vélemény, 
hogy nőként nehezebb 
érvényesülni. Szembe
sült ezzel valaha?

Tessék Christine
Lagarde-ra, az IMF jelenlegi 
vezérigazgatójára gondolni! 
A volt francia pénzügymi
niszter olyasvalaki, akit bárki 
is nem vesz komolyan? Nem 
hiszem, hogy ez azon múlik, 
hogy valaki férfinak vagy nő
nek születik.

Ennek fényében mi a vé
leménye a nagy vissz
hangot keltett női kvóta 
kérdéséről?

Az előző válaszom alap
ján úgy tűnhet, hogy töké
letesnek tartom a természe
tes kiválasztódást. Azonban 
nem, ugyanis a karriervo
nalak tényleg karakterisz
tikusan eltérnek. Azt a 
kényszert -  amit számos 
férfi kollégámon éreztem -, 
hogy meg kell mutatniuk, 
mit érnek, mert különben 
elhullanak a versenyben, én 
sosem éltem meg. Ha nincs 
erős ambíciód, akkor előbb 
vagy utóbb kiszállsz, kike
rülsz a versenyből. Ezen a 
női kvóta tud segíteni, ver
senyben tart kiemelkedően 
tehetséges, de férfitársa
iknál kevésbé ambiciózus 
jelölteket.

Nem ez az egyetlen téma, 
ami mostanában elárasz
totta a címlapokat. A ban
ki tranzakciós illetékek 
kérdése is alaposan bor
zolja a kedélyeket.

Egy bankrendszer akkor 
tud a hitelezést, növekedést 
támogatóan működni, ha 
biztosítva van a belső tőke
akkumuláció. Ehhez olyan 
stabil, kiszámítható gazda
sági és jogi környezetre van 
szükség, amely lehetővé 
teszi a jövedelmező műkö
dést, például nem sújtja a 
pénzügyi közvetítő szektort 
jelentős, versenyhátrányt 
okozó adókkal, mint az úgy 
tűnik örökre velünk maradó,

kiugróan magas bankadó 
vagy a most bevezetni ter
vezett tranzakciós adó. Ma 
a belső tőkeakkumuláció 
hiányzik, ezért nagy a ve
szélye, hogy tartós marad 
a hitelszűke. A konkrét kér
désről egy kiváló nemzet
közi elemzés olvasható az 
MNB stabilitási jelentésé
ben. A konklúziója nem túl 
pozitív.

Többen felvetették az 
utóbbi időben: nem he
lyes, hogy az MNB me
reven ragaszkodik az 
inflációs célkövetés (IT) 
rendszeréhez.

A magyar jegybank tör
vényben előírt elsődleges 
célja az árstabilitás eléré
se és fenntartása, melyhez 
2001 óta alkalmazza az inf
lációs célkövető rendszert. 
A világon szinte mindenhol 
ezt használják a nagyok, így 
az eurózóna vagy az USA 
monetáris politikai rendsze
re is ilyen. Ebben a keretben 
adott egy inflációs cél (Ma
gyarországon 3%), ennek a 
törvény által meghatározott 
mandátumnak az elérésé
ért munkálkodik a független 
jegybank. Ahogy a válság 
tapasztalatai is mutatják, ez 
a keretrendszer kellően ru
galmas ahhoz, hogy extrém 
helyzetekben is megfelelő 
monetáris válaszokat ad
junk a felmerülő gazdasági 
problémákra. Az eredmény 
persze nemcsak a rendsze
ren, hanem a döntéshozó
kon is múlik.

Életünk nyitott (arc)könyv
A MUCK FERENC

Nyilvánossá tetted posztjaidat és képeidet 
Facebookon? Bejelentkeztél kedvenc plázád- 
ba Foursquare-en? Rosszul tetted! A közös
ségi web operátorai számára egy valóságos 
információs adatbányát hoztál létre, adataid 
kisajátítását elősegítve.

A:Francia Intézet nov
ember 23-án komoly 
zakmai előadást

szervezett a probléma
kör elemzésére. Bertrand 
Warusfel, a párizsi törvény

széknél bejegyzett ügyvéd, 
valamint beszélgetőpartne
re, dr. Szinger András, az 
Artisjus főigazgatója nem
zetközi diskurzus keretében 
próbálta ismertetni az adat
védelem fontosságát, és a 
közösségi háló határokon 
átívelő problémáját.

Napjainkban a Web 2.0 
új generációja, köztük a 
Google, Facebook, eBay és 
társaik töretlen hegemóni

ával bírnak a világhálón. In
gyenes jellegükkel taroltak a 
felhasználók körében, egy
szerűbb kapcsolattartást 
vagy épp gyors információ- 
szerzést biztosítva.

Az ingyenesség mögött 
azonban komoly értékesíté
si érdekek rejlenek, melyek 
adataink és preferencia
rendezésünk begyűjtésé
vel valóságos égi mannát 
teremtenek a marketing
nagyágyúknak. Ezen túlme
nően a privát szférát sértő 
tevékenységek is egyre in

kább összekapcsolódnak a 
Google márkanévvel.

Az előadás tehát komoly 
szemléletváltásra hívta fel 
a nagyérdemű figyelmét, 
azonban számomra nem 
volt elég ahhoz, hogy lazít
sak a közösségi média le- 
győzhetetlenné vált szorítá
sán. A diskurzus végezetével 
telefonom springboardján 
a Facebookra böktem, és 
„becsekkoltam” az intézet
be, megosztva életem jelen
téktelen részletét az infor
mációpiac ragadozóival.
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Gazdaságos karácsony?
A PAPP JOHANNA

A karácsony a szeretet 
ünnepe -  jelentésével 
mindenki tisztában

van, mégis nagyon kevesen 
élik meg ebben a formában. 
A mai rohanó világban az 
embereknek egész évben 
alig van idejük egymásra, 
így ajándékok formájában 
próbálják pótolni a törő
dést, sajnos ez a fogyasztói 
társadalom egyik legna
gyobb problémája. Bár az 
igazi ünnep december 24- 
én, szentestével kezdőd
ne, a reklámoknak és bol
toknak köszönhetően már
október végén elkezdődik 
a készülődés, amely egé
szen a januári leárazásokig 
tart. Elég, ha megnézzük a 
Wal-Mart Stores részvény
árainak alakulását, mely 
minden év utolsó negyed
évében jelentős növeke
dést mutat. A legnagyobb 
áruházlánc jól bevált piaci 
stratégiája, hogy már szept
ember folyamán elkezdi a

________________ ____ ____ leárazásokat -  különösen/
f o r r á s : e u r o p r e s s  f o t ó ü g y n ö k s é g  le g in k á b b  a  já té k o s z tá ly o n

-, ezzel jelentősen növelve 
éves profitját, így követen
dő például szolgálva min
den szektorbeli versenytár
sának.

A túlzott profitmaximali
zálásnak sokszor a fogyasz
tók látják kárát. A verseny 
következtében csökkenek 
az árak, ám romolhat a mi
nőség is. Ez főleg az élel
miszeriparban kényes kér
dés; néhol először az előző 
évekről megmaradt készle
teket próbálják értékesíteni. 
Az Élelmiszer-biztonsági 
Hivatal kénytelen fokozott 
ellenőrzéseket tartani, leg
többször romlott szalon
cukrokat, csokimikulásokat 
foglalnak le, de veszélyes te
repek a karácsonyi vásárok 
is, ahol sokszor bizonytalan 
eredetű ételeket árusítanak. 
Másik hatalmas probléma 
az ebben az időszakban 
keletkező faállomány-vesz
teség, de szerencsére kiala
kulóban van egy új trend, a 
műfenyővásárlás (természe
tesen ennek is léteznek szél
sőséges változatai, a színes 
és csillogó, esetleg zenélő 
fák). Az óriási kínálat adott, 
de a bizonytalan gazdasági

helyzetben egyáltalán nem 
biztos, hogy az ugyanekko
ra keresletre is talál.

Magyarországon közis
merten alacsony a megta
karítási hajlandóság, és a 
növekvő infláció is rátesz 
egy lapáttal, hogy a csalá
dok minden rendelkezésre 
álló pénzüket elköltsék kará
csonykor. Szerencsére idén 
sokan nem terveznek na
gyobb kiadást, és átlagosan 
5-7 embert ajándékoznának 
meg. Hitelfelvételen is csak 
a lakosság 4%-a gondol
kodik ajándékvásárlási cél
zattal. Igényes és gondos 
választásokkal ki lehet hozni 
a legjobbat az egészből, és 
igazi családias hangulatú 
ünnepet tölteni szeretteink
kel, ám a legtöbben mégis 
túlzásokba esnek. Decem
ber 27-én már újra nyitnak 
az üzletek, és nincs keve
sebb vásárló, mint aranyva
sárnap; a félresikerült aján
dékok cseréjének időszaka 
következik, melyet egyből 
váltanak a januári leárazá
sok. Ugyanaz a hangulat, 
óriási a tömeg, csak a ka
rácsonyi díszeket tették el a 
következő évre.

rendel!Hová tart
A  PAPP GERGŐ

Magyarország egykori brazíliavárosi nagykö
vete, dr. Pólyi Csaba tartott előadást „Milyen 
hely Latin-Amerika és főleg Brazília szakér
tői szemmel?” címmel november 14-én a 
Corvinus Egyetemen, az Antall József Tudás- 
központ szervezésében.

Nem kellett sokat várni 
a fő mondanivalóra, 
felvezetés helyett egy

ből megtudtuk: Latin-Ameri
ka egyre fontosabb a világ- 
gazdaság és a világpolitika 
szempontjából, gyakran kell 
tényezőként számolni a tér
ség országaival. Az Európa- 
centrizmus eltűnőben van, 
nincs többé olyan, hogy a 
Föld hét vezető országának 
első emberei összeülnek vi
lágpolitikát alakítani. Helyette 
már G20-ról beszélünk, s e 
tágabb erőközpontnak há
rom dél-amerikai tagja is van: 
Mexikó, Brazília és Argentína. 

A volt nagykövet több tér

ségbeli országot is kiemelt 
valamely különleges tulaj
donsága miatt, s párhuza
mot is vont egyes európai 
államokkal, birodalmakkal: 
Costa Ricát például politikai 
semlegessége és békesze
rető népe miatt „Közép-Ame- 
rika Svájcának” nevezte, míg 
szerinte a német mentalitású 
Chile -  amely ország üzleti 
szempontból a legkiemelke
dőbb a térségben -  „Latin- 
Amerika Porosz Birodalma”.

Egy általa bemutatott 
egyszerű példán át könnyen 
érthetővé válnak Brazília 
nagyratörő politikai-gazda
sági tervei: a kormány öt

éven belül százezer diákot 
akar külföldre küldeni tanul
ni, diplomát szerezni. Az ál
lam által kiválasztott hallga
tók egy-két szemeszterüket, 
de akár az egész képzésüket 
külföldi egyetemen tölthetik, 
s PhD ösztöndíjból is egyre 
több van az országban. A 
tervek szerint a külföldön 
képzett brazil állampolgá
rok hazatérve hozzájárulnak 
majd az ország gazdasági 
és kulturális fellendülésének 
folyamatosságához.

A komolyabb témák után 
dicsérte a brazil népet is, 
amelynek tagjai rendkívül 
pozitív gondolkodásúak, s 
szeretik élni az életet. Erre 
pedig -  az európai szemmel 
rossz közbiztonság ellené
re is -  minden lehetőségük 
megvan: karneválok, ten
gerpart és a következő évek 
nagy sporteseményei, mint 
az országban rendezendő 
labdarúgó-világbajnokság, 
valamint a riói olimpia.

A MUCK IVÁN

Az online kereskede
lem határtalan lehe
tőségeinek új dimen

zióját nyithatja meg az EU 
Európai Védelmi Ügynök
ségének e-Quip nevű pro
jektje. Az Unió -  elsősorban 
alacsony védelmi költség- 
vetéssel rendelkező -  tag
államai akár már a jövő év 
elején igénybe vehetik az 
e-Bay szisztémájára épülő 
internetes platform szol
gáltatásait. Ennek segítsé
gével néhány kattintással 
vadászrepülők, tankok cse
rélhetnek gazdát.

„Arra számítunk, hogy 
az Afganisztánból hátra
maradt felszereléseinket az 
e-Quip weboldalán értéke
síthetjük majd” -  nyilatkozta 
egy brüsszeli képviselő arra 
utalva, hogy a NATO 2014 
végéig kivonja csapatait a 
Hindukus-hegységből, így 
több mint 200 ezer hadi jár

műve és felszerelése kerül
het használaton kívüli álla
potba. A használt és egyben 
olcsóbb hadászati eszközök 
interneten keresztül való 
vásárlásától az Unió közös 
védelmi rendszerének fej
lesztését, összehangolását 
várja.

A programra nagy az 
igény. Az Egyesült Királyság 
még 2011-ben százmillió 
euró értékben adott el hasz
nált vadászrepülőgépeket 
az Egyesült Államok hadse
regének, ezzel csökkentve 
államadósságát, s hasonlót 
tervez Portugália Romániá
val is. Arra, hogy a friss No- 
bel-békedíjas Európai Unió 
mennyire lesz körültekintő 
ilyen kényes ügyletek lebo
nyolításával kapcsolatban, 
és hogyan hozhatja létre 
a világ legnagyobb legális 
internetes „fegyver-nagy
kereskedését”, néhány hó
napon belül akár választ is 
kaphatunk.
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Bezöldült a Közgáz <
A DUDÁS NIKOLETT, JÁNOSKA RITA

Eltűntek a Csarnok térről az egymás hegyén- 
hátán parkoló autók, a tömény aszfaltburko
lat, ezeket felváltotta a szépen lerakott térkő 
és a zöld gyepszőnyeg. Tájépítész hallga
tóként mindig örömmel tölt el egy ilyen hír, 
mert egy tér megújításával tovább bővült 
azon magas színvonalú, rendezett városi 
köztereink sora, amelyek egyfajta köztes ott
honunkként szolgálhatnak.

A teret Andaházy László részből áll: a Sóház épülete 
és Turcsányi Katalin előtt elterülő Egyetem kert- 
(Panda Pont Kft.) el- bői és a Vásárcsarnok mel- 

képzelései alapján alakítót- lett található Csarnok térből, 
ták át. A tervezési terület két A koncepció célja, hogy

érdekesen tagolják a kes
keny (30 cm széles) ösvé
nyek, melyek a fő útvonalhoz 

egyesítsék ezt a két függet- vezetik a perifériáról érkezőt, 
len, funkciójában is eltérő te- A zöld gyep külső részét egy 
mietet, amit hasonló anyagú széles sávban fiatal cserjék 
és textúrájú burkolatokkal és szegélyezik. Ebben a hideg 
összekötő járdákkal kíván- időben kietlennek hat a tér, a 
nak elérni, és amelyben az padok üresek, ráadásul már 
egyenes, letisztult vonalak áfák is lehullatták leveleiket, 
nagyszerűen illeszkednek ennek ellenére biztosak le- 
a környező épületek merev, hetünk abban, hogy ha késő 
architektonikus formáihoz. tavasszal ismét kilátogatunk 

Az elkészült Egyetem kert a térre, egy teljesen más, 
létesítésének egyik fő szem- sokkal színesebb, üde lát- 
pontja az volt, hogy lélekta- vány fogad majd minket, 
nilag is kedvező környezetet A terv második eleme, a 
alakítsanak ki a hallgatók Csarnok tér egyelőre még 
számára a Corvinus egye- csak félkész állapotban van, 
tem Közgáz Campusának felépült már azonban egy 
E és C épülete között. A tér része, ahol padokat és egy 
egybefüggő gyepfelületét elzárt, kis területű játszóte

ret is létrehoztak. Később 
ezt ligetes, árnyas pihenő
hellyé varázsolják, hogy a 
városi környezetben is érez
hessék a természet közel
ségét. Tavaszra készül el a 
tér központi eleme: egy kü
lönleges formájú szökőkút, 
amely nem csak alakjában 
szokatlan, de nem minden
napi látványt nyújt majd „ne
gatív” vízjátékával is.

A teret már birtokba ve
hettük, és valóban felemelő, 
hogy új zöld folttal gazda
godott Budapest belvárosa. 
Ne feledjük azonban, hogy 
a megújult tér teljes mérték
ben nekünk épült: jó köz
érzetünket, kényelmünket 
szolgálja, vigyázzunk tehát 
rá!

Meglepő csend 
az izraeli-gázai határon
A CSEPREGI ZSOLT

Kevesebb mint egy hete 
még háború dúlt Izrael, 
a Gázai övezetet ural

ma alatt tartó Hamasz és a 
vele szövetséges palesztin 
Iszlám Dzsihád között, az 
izraeli szárazföldi támadás 
pedig elkerülhetetlennek lát
szott. Az övezetből indított, 
ciklikusan felerősödő raké
tatámadások november kö
zepén szokatlanul erős izra
eli választ váltottak ki, Izrael 
likvidálta Ahmed Dzsabarit, 
a Hamasz katonai szárnyá
nak vezetőjét. Hamar kide
rült, miért válaszolt a zsidó 
állam mindent átfogó légi 
hadjárattal a Hamasz kato
nai létesítményeivel szem
ben: a Gázai övezetet uraló 
két nagy terrorszervezet irá
ni Fadzsr-5 ballisztikus ra

kétákhoz jutott, amelyekkel 
Tel-Avivra és Jeruzsálemre 
is csapást tudtak mérni a 
nyolc napos harcok alatt. 
Minden bizonnyal a külpo
litikai téren magára találó 
Egyiptomnak köszönhető, 
hogy az izraeli szárazföldi 
beavatkozást megelőzve 
meggyőzte a harcoló feleket 
a tűzszünetről.

Egy hete, a korábbi esz
kalációkat követő szórvá
nyos összecsapásokhoz 
képest most meglepő az 
önmérséklet, amelyet a gá
zai terrorszervezetek gya
korolnak, és az, ahogyan a 
Hamasz visszafogja a nála 
is radikálisabb csoporto
sulásokat. Izraelnek és a 
Hamasznak is érdekében 
állt a tűzszünet. Az izraeli 
döntéshozók szinte min
denáron el akarták kerülni,

hogy szárazföldi csapatok 
bevetésével kelljen felszá
molni a Gázában lévő iráni 
rakétakészleteket, mivel ez 
hatalmas nemzetközi ellen
állással találkozott volna: 
különösen Törökország és 
Egyiptom lépett volna fel ke
ményen Izraellel szemben.

A másik oldalon a Ha
masz is meg kíván felelni 
a Muszlim Testvérek által 
vezetett új Egyiptomnak, 
amely a fegyvernyugvás
ban érdekelt, és különösen 
kellemetlenül érinti, hogy 
Irán Szíria és Libanon mel
lett a palesztin területeken 
is igyekszik pénzzel és fegy
verrel befolyást szerezni. 
Különösen aggasztó, hogy 
az Iránhoz a Hamasznál már 
sokkal közelebb álló és an
nál radikálisabb palesztin 
Iszlám Dzsihád is rendel

kezett Fadzsr-5 rakétákkal, 
ezzel szinte a Hamasszal 
egyenrangú tárgyalási po
zíciót szerezve Kairóban. 
A következő hónapok leg
nagyobb kérdése, valóban 
képes lesz-e Egyiptom biz
tosítani, hogy Izraelt ne fe
nyegessék az elkövetkezen
dő időben fejlett rakétákkal 
a gázai terrorszervezetek, 
illetve miként tudja megaka
dályozni további iráni fegy
verek átcsempészését az 
egyiptomi határon keresztül.

Izrael a maga részéről 
már enyhített a Gázai öve
zetbe érkező szállítmányok 
korlátozásán, Gázában pe
dig a Hamasz vezetéséhez 
közelálló imám eddig pél
dátlan módon vallási tör
vénybe foglalta az Izraellel 
kötött tűzszünet megsér
tésének tilalmát. Az izraeli
palesztin konfliktus mostani 
eszkalációjával a legtöbbet 
Irán nyerte, hiszen képes 
volt második frontot nyitni 
a szír polgárháború mellett,

rövid időre elterelve a figyel
met az általa támogatott 
Asszad rezsim bűntetteiről. 
Emellett a perzsa állam be
bizonyította, hogy képes a 
Gázai övezetben lévő szö
vetségesein keresztül haté
konyan fenyegetni a zsidó 
állam legsűrűbben lakott 
régióit is. Ez különösen fon
tos üzenet Izrael számára, 
amely egyértelműen kije
lentette: akár a katonaság 
bevetésével is megakadá
lyozza, hogy az őt fenyege
tő Irán atomfegyverhez jus
son. Egyelőre azonban úgy 
tűnik, a Hamasz vonakodó 
szövetséges, és fontosabb 
számára Egyiptom jóindu
lata a nemzetközi szankciók 
által szorongatott perzsa ál
lamnál. Ugyanakkor, mint az 
elmúlt másfél évben láthat
tuk, a Közel-Keleten hetek 
alatt megváltozhatnak a re
gionális hatalmi viszonyok.

(Az elemzés teljes ter
jedelmében elolvasható a 
diplomaci.blog.hu oldalon.)
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Tokaj szőlővesztője
A SZÁNTÓ RÚBEN

November elején az Európai Unió Bírósága 
elutasította Magyarország keresetét, amely
ben megtámadta, hogy az Európai Bizottság 
felvette az úgynevezett E-Bacchus jegyzék
be a szlovákiai Vinohradnícka oblast’ Tokaj 
megnevezést.

FORRÁS: EUROPRESS FOTÓÜGYNÖKSÉG

A Borászati Tanszék 
vezetője, dr. Kállay 
Miklós szerint ezzel 

a döntéssel Brüsszel iga
zából nyitva hagyta ezt a 
Trianonig visszanyúló prob
lémát. Ez a vitás helyzet 
egészen a rendszerváltásig 
lappangott, és EU-s csatla
kozásunkkor újra előkerült 
a névhasználat kérdése. 
Részünkről egy gesztus
ként, elismerve a trianoni 
határokat, a magyar kor
mány felajánlotta, hogy ha 
betartják a Magyarorszá
gon érvényes technológiai 
és szabályozási rendsze
reket, akkor a lecsatolt kö
rülbelül ötszáz hektárnyi 
területről származó termés

viselheti a Tokaji nevet. De 
ezt a lehetőséget elvetve a 
szlovákiai területekről kike
rült termék meg sem köze
lítette a magyar minőségét, 
így ha ez folytatódik, és 
esetleg még engedélyt is 
kapnak a névhasználatra, 
súlyosan megkérdőjelez- 
hetővé válhat a Tokajihoz 
eddig szorosan kapcsoló
dó kiváló minőség. Továb
bi hátrányokkal járna, ha a 
márkanevet használva két- 
puttonyos Tokajit hoznának 
forgalomba, mivel a szigorú 
magyar szabályozás leg
alább három puttonyt köve
tel a termelőktől.

Időközben egyébként 
kiterjesztették az eredeti

szlovákiai területet, és je
lenleg hozzávetőlegesen 
kilencszáz hektáron folyik a 
határon túli „Tokaji” terme
lése. Ezeket a magyar fél 
nem hagyhatja szó nélkül. 
Hasonló ügyben az olaszok
kal két-három kormányközi 
tárgyalással sikerült pontot 
tenni az ügy végére.

Ez már politikai és jogi 
kérdés, hiszen szakmai 
szempontból ez fekete-fe
hér, mégpedig a termék- 
leírások miatt -  mondta 
Kállay. Az európai jogban 
a borkategórián belül egy 
névhez (márkához) kizáró
lag egy termékleírás, tech
nológia csatolható, és ez 
most Magyarországhoz 
tartozik, Tokaji aszú néven. 
Hacsak nem mond ellent 
önmagának az Európai 
Unió, amíg szlovák oldalról 
nem következik be jelentős 
minőségbeli javulás, addig 
Magyarországnak nyert 
ügye van. A professzor va
lószínűnek tartja, hogy lesz
nek újabb jogi lépesek ma
gyar részről, és véleménye 
szerint a fennálló kérdés 
akkor oldódhat meg, ha a

vita visszatér a szakmai sík
ra, és ott sikerül tisztázni a 
sarkalatos pontokat.

Valószínűsíthetően a tör
vényszék is arra vár, hogy 
szakmai döntés szülessen a

szembenálló felek között. A 
mostani elutasítás nem érin
ti a boroltalmakat, így jogilag 
egyelőre még csak magyar 
Tokaji Aszúkat kaphatnánk a 
kereskedelemben.

Hústalan utakon?
A  LENARD ESZTER

November elején szí
nezett sertéshúst 
talált a Nemzeti 

Élelmiszerlánc-biztonsági 
Hivatal egy magyar nagy- 
kereskedésnél. A lengyel

származású marhabélszín
nek feltűntetett sertéshús 
Svédországban is lebukott: 
a vizsgálatok megállapí
tották, hogy ételfestékkel 
színezték -  ami az emberi 
szervezetre nem káros. Az

\

elmúlt években több, ehhez 
hasonló hírt is felkapott a 
média, az esetek többsé
gében romlott vagy átcím
kézett húsok kerültek a gya
nútlan fogyasztókhoz. Az 
ellenőrzések és a szabályo
zások évről évre szigorúb
bak, aminek köszönhetően 
az esetek többségében

'V *
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azonnali intézkedésekre ke
rül sor.

Az emberi táplálkozás
nak fontos része a húsfo
gyasztás, és nagyon nehéz 
mással helyettesíteni. A 
legfontosabb fehérjefor
rás, továbbá fedezi az esz- 
szenciális aminosavak 
iránti szükségletet. A hús 
20 százaléka izomfehérjék
ből, aktinból és miozinból 
áll, ezeknek táplálkozás
élettani jelentőségük van. 
A húsfehérjék biztosítják a 
szervezet számára a B-vi- 
tamint, a hormonokat, az 
enzimeket és az immun
anyagokat. Tíz gramm hús 
a testtömeg-kilogrammon
kénti átlagos napi szük
ségletünk. Hiányában az 
elhasználódott sejtek és 
szövetek nem tudnak miből 
pótlódni, túlfogyasztása pe
dig érrendszeri és kiválasz
tási zavarokat okoz. A hús
ban lévő állati zsírok teszik 
lehetővé egyes vitaminok 
felszívódását (A, D, E, K) és 
fokozzák az íz, illetve a za
matanyagok felszívódását.

A magyar húsiparra 
stagnáló teljesítmény jel
lemző. A belföldi forgalom 
visszaesőben van, viszont 
exportunk mutat némi növe
kedést. A belpiaci helyzetre 
sajnos az a jellemző, hogy 
a sertéshús és a hústermé
kek fogyasztása csökken, 
a szokások megváltozása 
a reáljövedelem eséséből 
adódhat. A magyar húsipar 
az EU-átlagnál magasabb 
áron jut hozzá az alapanya
gokhoz. A húsipari termékek 
elismertsége folyamatosan 
csökken, a botrányok miatt 
a fogyasztók bizalma meg
rendült. Egy felmérés kimu
tatta, hogy az életmódvál
táson gondolkodók 20%-a 
mondta azt, hogy kevesebb 
húst fog enni. A szuper- és 
hipermarketek kénytelenek 
egyre olcsóbban adni áru
ikat, ha meg akarják tartani 
vásárlóikat. Ez az árverseny 
sajnos minőségromlást idé
zett elő, ami hasonló ese
tekhez vezet, mint amilyen a 
november elején kirobbant 
színezett húsé volt.
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Törvényes földművelés
A  NAGY KLÁRA

Milyen kapcsolata van manapság egy mai 
egyetemistának a földdel? Valljuk be, nem 
sok. Feltehetnénk a kérdést, hogy ennek el
lenére miért érdemes foglalkozni vele, viszont 
e kérdés még az előző kijelentés fényében 
sem jogos: bár az emberek hozzáállása a 
termőföldhöz megváltozott az utóbbi időben, 
annak funkciója -  az élelmiszertermelés -  
sosem veszti aktualitását.

Nem csak a közvé
lekedésben, a gaz
daságban kialakuló 

hangsúlyeltolódások miatt 
is tűzte programjára a kor
mány 2012-ben a „földkér
dés” megoldását. A téma 
nem új keletű a magyar tör
vényhozás napirendjén. A 
reformkor egyik legnagyobb 
vívmánya épp a földkérdés 
felkarolása volt, és annak a 
gondolatnak a köztudatba 
emelése, hogy az ország 
földjének (józan paraszti) 
ésszerű felhasználása az

egész nemzet javára fordít
ható.

Sem az azóta eltelt mint
egy két évszázad, sem an
nak eseményei nem tompí
tották a föld és földművelés 
fontosságát -  épp csak a 
„mindennapi média” nem 
talál elég csámcsognivalót 
a témában. A napjainkban 
történő változások és a ko
rábbi pozitív tapasztalatok 
azonban nem maradhatnak 
visszhang nélkül, ezért fog
lalkozunk az év utolsó Köz
pontjában a földkérdéssel.

Egyebek mellett olvashattok 
pro-kontra véleményeket az 
új földtörvény kapcsán, ki
derül, hogy mi is az a KAP, 
bemutatkozik a Leader prog
ram és azt is megtudhatjá
tok, mi fán terem a sokat em
legetett vidékfejlesztés.

Csupa ismeretlen-isme
rős téma, ami mellett talán 
eddig elmentél és legyintet
téi rá, mondván, hogy nem 
a te dolgod. Pedig spanyol 
narancs ide, kínai hagyma 
oda, azért még mindig ma
gyar földön élünk!
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i t t h o n
A  ORBÁN PATRÍCIA KRISZTINA

Magyarország kimeríthetetlen mezőgazda- 
sági erőforrásokkal rendelkezik -  állítják so
kan hazánkról. Mezőgazdaság, mint abszt
rakt fogalom nem létezik, és Magyarország 
az egyes, létező ágait illetően is csak relatíve 
kiemelkedő -  válaszolja erre Dr. Fertő Imre, az 
Agrárközgazdasági és Vidékfejlesztési Tan
szék vezetője, akivel az agrárszakember-kép
zés itthoni sajátosságairól beszélgettem.

„Melyen annyiszor

Agrártudományokat 
illetően a Corvinus 
egyedülálló: a Budai 

Campuson folyó kertészet
tudományi képzésnek szó 
szerint nincsen párja itthon, 
és a pesti szektorhoz tarto
zó szakok is kiemelkedően 
magas színvonalú oktatást 
kínálnak. Mégis, az alapsza
kos agrárszakember-képzé
sekre kevesebb diák jelent
kezik, mint más területekre, 
mesterképzésen pedig so
kan egyáltalán nem, mások 
pedig nem agrárjellegűn 
vesznek részt. Ez az orszá
gos tendencia is.

Dr. Fertő Imre szerint en
nek egyik oka az elhelyezke
dési lehetőségek hiányában 
rejlik. A tanár úr ugyanakkor 
nem gondolja, hogy az ag
rárszakember-képzés ezt il
letően nehezebb helyzetben 
lenne, mint bármilyen más 
szakterület.

A másik ok, hogy a me
zőgazdaság különböző 
szféráiban dolgozók közös
sége zárt: az apa elkezdi, a 
fiú továbbviszi a családi vál
lalkozást. Ebben a társadal
mi csoportban tehát kevés

a be- és a kilépő is. Éppen 
emiatt véli úgy a tanszékve
zető tanár úr, hogy a néhány 
héttel ezelőtti döntés a fiatal 
gazdák anyagi támogatásá
nak növeléséről nem fogja 
emelni a mezőgazdaság 
ágazataiban dolgozók szá
mát. Emellett tapasztalatai 
azt mutatják, az ilyen finan
szírozási formák mértéke 
gyakran változik: képtelen
ség hosszú távra tervezni.

Mi lehet a megoldás? 
Dr. Fertő Imre elképzelése 
szerint a mezőgazdaság 
munkaerőigényes ágazata
iban (állattenyésztés, ker
tészet) kellene egyre több 
munkahelyet teremteni. Ma
gyarországon ennek éppen 
az ellentéte történik: a kevés 
ember által is jól működ
tethető növénytermesztés 
válik egyre hangsúlyosab
bá. A hazai mezőgazdaság 
és agrárszakember-képzés 
fellendítéséhez elsősorban 
a munkaerőigényes terüle
teket kellene fejleszteni, a 
fejlődési irányokat meghatá
rozó döntések jórésze azon
ban nem Magyarországon 
születik.

A PEKOLI MIKLÓS

A trianoni békediktátum 
létrehozásával meg
fosztották Magyaror

szágot több millió lakosától, 
sokszínűségétől és területé
nek kétharmadától. Szeren
csére ez manapság már nem 
annyira divatos módszer a 
földszerzésre, Európában 
egy ideje nem tologatnak 
országhatárokat tulajdonlási 
céllal. Felesleges, hiszen egy 
olyan család részei vagyunk, 
amelynek tagjai örömmel 
adják be a közösbe kisebb- 
nagyobb hozományukat; 
bármikor vehetünk francia 
sajtot, cseh sört vagy éppen 
olasz pizzát. Mert ezeket 
meg tudjuk fizetni. Ők ezért 
cserébe csak pálinkát igé
nyelnek, no meg esetleg pár 
száz hektár termőföldet -  ki
zárólag szuvenír gyanánt.

Magyarországon ugyanis 
talán a föld ára az egyetlen 
dolog, ami arányos a ha
zai fizetésekkel. Nem kell 
messzire menni, az osztrák 
tehén háromszor olyan drá
ga legelőn táplálkozik, mint 
a magyar tarka -  így nem 
meglepő, hogy a sógorok 
szívesen hajtanának vég
re látszólagosan Pareto- 
hatékony változtatást egy- 
egy vásárlással, partnerként 
tekintve a frankhitelesekre 
vagy épp az idős parasz
tok nagyvárosi örököseire. 
Egyébként az EU-s törvé
nyek értelmében nyilván mi 
is százszámra vásárolhat
nánk a hektárokat mondjuk 
Németalföldön, ha lenne 
fedezetünk az akár tizenöt

szörös különbség megfize
tésére.

Tény, hogy a külföldiek 
földvásárlási tilalmának fel
oldásával az EU-n belül je
lenleg majdnem sereghajtó 
hektárárak emelkednének, 
az azonban átgondolatlan 
következtetés, hogy sokszo
rosukra. De ha így is lenne: 
a magyar gazdának milyen 
előnye származna belőle? 
Az ötven hektár, amin ter
mel, ugyanúgy ötven hektár 
maradna, viszont egy-egy 
rossz termésű év után meg
nőne a kísértés arra, hogy 
pénzzé tegye ingatlanva
gyonát, szűkítve ezzel az 
amúgy állítólag erőteljesen 
támogatott gazdák rétegét.

A magyarság évszáza
dokon keresztül harcolt 
azért, hogy a föld, amelyből

él(ni próbál)t, saját tulajdo
nát képezze, biztonságban 
tudhassa magát önnön ha
zájában. Most egyetlen toll
vonással eladnánk azt a 93 
ezer négyzetkilométert, amit 
meghagytak nekünk -  és 
igen, bőven akadna vevő, 
mert ár-érték arányban talán 
a legjobb befektetés lenne 
a külföldi gazdálkodóknak. 
Sajnálatos módon az, hogy 
ugyanazon szabályok vo
natkoznak mindenkire, nem 
azt jelenti, hogy a lehetősé
gek is azonosak a különbö
ző országok számára. Unió 
ide vagy oda, nevetséges 
azt gondolni, hogy egy ilyen 
lépés növelné a szabad ver
senyt vagy a tagállamok köz
ti kohéziót. Annál is inkább, 
mert a hazaihoz képest bru
tálisan nagy tőke gyakorlati
lag felvásárolná az országot, 
ha erre igénye van. Márpedig 
egy élelmiszer-válsághoz kö
zeledő korszakban biztos, 
hogy lenne.

KÖRKÉRDÉS I Ha kapnál az államtól két hektár

a  Cseh Zsombor 
Társadalomtudományi Kar 
Nemzetközi tanulmányok 
I. évfolyam

Személy szerint, én bér
be adnám egy elkötelezett 
embernek, aki zöldség- és 
gyümölcstermesztésbe 
kezdene. Az ott megtermelt 
„javakat” őstermelőként he
lyi piacon, esetleg nagyobb 
áruházláncoknak adná el, 
amiből én modern földesúr
ként jó hasznot húznék.

a  Milán Nguyén 
Közgazdaságtudományi Kar 
Alkalmazott közgazdaságtan 
I. évfolyam

Mivel két hektár föld nem 
nagy terület, nem lenne al
kalmas nagyobb beruházás
ra. Amolyan hobbitelek le
hetne ez, ahová hétvégente 
kimennék a barátaimmal és 
hatalmas kertipartykat csi
nálnánk. Sütögetnénk, gril- 
leznénk, szalonnáznánk. a  Weiszmüller Mátyás 

Társadalomtudományi Kar 
Kommunikáció és média 
szak
I. évfolyam
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Elföldelt r
A MUCK FERENC

Az Európai Unióhoz 
való csatlakozási 
szerződés értelmé

ben a szabad tőke- és mun
kaerő-áramlás mellett a ma
gyar földet is elérhetővé kell 
tennünk a tagállamok föld
művesei előtt. „A termőföld
jeinkre vonatkozó jelenlegi 
tulajdonszerzési tilalmakat 
és korlátozásokat legfeljebb 
2014. április 30-ig tarthatjuk 
fenn.” -  írja a Vidékfejleszté
si Minisztérium.

A „földmoratórium’’ meg
szűnésével hazai gazdasá
gunk számára kiszámítható, 
az egyéni termelők érdekeit 
védő törvény szükségeltetik, 
mely elősegíti a fenntartható 
fejlődést. Az új földtörvény a 
külföldiek földtulajdonszer
zésének megakadályozását 
és a birtokmaximum lecsök
kentését tűzte zászlajára,

melynek értelmében 1200 
hektárban határozta meg a 
birtokbírhatás maximumát. 
Kérdés, hogy ez milyen 
mértékben érinti a nagybir
tokrendszert?

A Mezőgazdasági Szö
vetkezők és Termelők 
Országos Szövetsége 
számításai szerint az új 
földtörvény mintegy 70 000 
ember munkahelyét veszé
lyeztetné, 40%-os termelés- 
csökkenést okozna és akár 
elősegíthetné a hazai mező- 
gazdasági export megszű
nését is.

Simon Attila István a 
VM helyettes államtitkára 
szerint azonban a kis- és 
középbirtokok létrehozása 
ugyanúgy lehetővé tenné 
a kellő mennyiségű termék 
előállítását, és a foglalkoz
tatottságot sem vetné visz- 
sza. Álláspontja szerint épp

a nagyüzemi elbocsátások 
okozták a vidéki munkanél
küliségi ráta drasztikus nö
vekedését.

A helyettes államtitkár 
egy sajátos jogi „akadálypá
lya” létrehozásában látja a 
megoldást, mely az Európai 
Bizottság próbáját sikeresen 
kiálló európai földtörvény
szabályozásokat adaptálná 
a hazai törvénymódosítás
ba. Ez a feltételrendszer 
megkönnyítené a hazai gaz
dák helyzetét, és borsot tör
ne a külföldi birtokosok orra 
alá, sőt a Nemzeti Földalap 
Kezelő Szervezetnek min
denkit megelőző fölvásár
lási jogot biztosítana, hogy 
az állam kezében maradjon 
a magyar földpiac alakítása. 
Kérdés, hogy az akadály- 
pályán ki fog megbotlani? 
A külföldi birtokosok, vagy 
a hazai őstermelők, egyéni 
vállalkozók, családi gazda
ságok?

A mezőgazdasági vál
lalkozások egyetértenek 
abban, hogy a 2014-es esz
tendő kritikus évet ígér. Pin
tér Sándor, a pókaszepetki 
Zalagrár Kft. ügyvezetője az 
aszály ellenére sikeres évet 
zárt, azonban a jövőre te
kintve még neki is összeszo
rul a gyomra. A földtörvény 
perspektíváját homály fedi, 
egyértelmű vonatkozásai 
pedig kétségbe ejtők.

Az új törvénytervezettel a 
globalizáció útját álljuk a bir
tokok ’’elaprózódásával”, és 
felmerül a kérdés, vajon tud
juk-e korlátozni a külföldi bir
tokszerzéseket a jövőben. 
„Azé a föld, aki megműveli.” 
Valóban?

FORRÁS: EUROPRESS FOTÓÜGYNÖKSÉG
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„vezetője”

A LEADER, fran
cia nevén a Liai
son Entre Actions

de Développement de
l’Économie Rurale a vidéki 
gazdaság fejlesztésére jött 
létre 1991-ben. A program 
az erősödőben lévő „Új Vi
déki Paradigma” biztosított 
kísérleti terepet az európai 
gazdasági és szociális ko
héziós politika eszközeinek 
kistérségi szintű kombinált 
alkalmazásával. A megkö
zelítés lényege, hogy mikro- 
térségi szinten (10-100 ezer 
fő) helyi akciócsoportok 
(HACS-ok) alakulnak egye
sületi formában, melyek 
aztán létrehozzák a saját 
fejlesztési ügynökségüket, 
fizetett profi fejlesztőkkel. A 
HACS-ok a helyi lakosság 
minél szélesebb körű bevo
násával kidolgozzák a saját 
térségük stratégiai fejlesz
tési tervét, ennek megvaló
sítására kapnak támogatást 
uniós forrásból. A HACS a 
részvételi demokrácia in
tézménye, helyi mini parla
ment, meny nemcsak dönt 
a támogatások helyi elosz
tásáról, de teret ad az érdek- 
egyeztetésre, a problémák 
megbeszélésére is. A helyi 
fejlesztési ügynökség (Ma
gyarországon HACS mun
kaszervezetnek hívják) nem

csupán adminisztrálja a be
adott pályázatokat, hanem 
segíti az önkormányzatokat, 
vállalkozókat, civileket a tá
mogatások megszerzésé
ben. A pályázatok kiírásától, 
az első tollvonástól a pályá
zatkezelésen át az utóköve
tésig végig jelen van a he
lyiek életében. Éppen ezért 
sikeres a program, hiszen az 
erőforrások felosztása hely
ben, az ott élők igényeinek 
és problémáinak figyelem- 
bevételével történik.

Magyarország az EU 
csatlakozás óta vesz részt 
a LEADER Programban, je
lenleg 94 HACS működik, 
az ország csaknem teljes 
vidéki területét lefedve. A 
LEADER hazai megvalósítá
sa sok sebből vérzik, az or
szág politikai kultúrája nem 
engedte meg a kellő decent
ralizációt, a helyi autonómia 
érvényesülését A program 
politikai csatározások, lejá
rató kampányok kereszttü
zébe került, a HACS-ok évek 
óta folyamatos létbizonyta
lanságban működnek. Talán 
a LEADER szellemiségé
nek köszönhető, hogy sok 
helyen még így is nagyon 
jelentős eredményeket sike
rült elérni a helyi gazdaság 
és társadalom fejlesztésé
nek területén.

LEADER

földet, mit kezdenél
Balatonparti két hektá

ros területen egy wellness- 
szállodát építenék. A hely 
kedvező adottsága lehető
vé teszi egy saját szőlészet 
létrehozását, saját márka
névvel ellátott borok palac
kozásához. így ötvöződne a 
gasztronómia és a tökéletes 
pihenés a Balaton partján.

a Városi Dorottya 
Társadalomtudományi Kar 
Nemzetközi tanulmányok 
szak
I. évfolyam

vele?
Kiépíteném Felsőzsolca 

legnagyobb élményfürdőjét, 
amely közép-európai mér
tékben is kiemelkedő nagy
ságú és minőségű lenne. A 
megmaradó allódiumomon 
a parasztjaimmal földet mű- 
veltetnék, én lennék a major 
domus. Továbbá egy szakér
tői brigád készítené nekem a 
termékeket, és annyira bio len
nék, hogy többet be nem ten
ném a lábam az Intersparba.

a  Ferenczy Borbála 
Közgazdaságtudományi Kar 
Alkalmazott közgazdaságtan 
I. évfolyam

Mivel nem szeretek földet 
művelni, teheneket vennék. A 
tehén a kedvenc állatom, mert 
annyira aranyos és békés. Két 
hektár föld pedig elegendő 
lenne ahhoz, hogy szabadon 
legelhessenek, majd finom 
tejet adjanak, ami az egyik 
kedvencem szintén. Emellett 
még sokféleképpen fel lehet 
használni egy tehenet. Milka!
A  DZUNIC ANNA

FOTÓ: HORVÁTH RÉKA
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Rögös úton
A JÁNOSKA RITA ZSÓFIA 

LOVAS VILMOS

A vidékfejlesztés fo
galma egyre inkább 
„trendi”, elcsépelt 

fogalommá vált a köztudat
ban. Ez azért probléma, 
mert ez az ágazat igen je
lentős, országunk jövőjét is 
meghatározó lehetőségeket 
foglal magába. Mit értünk 
vidék alatt? Sajnos általá
nos szemlélet, hogy Buda
pesten és közvetlen agglo
merációján kívül az ország 
fennmaradt területét... Az 
Európai Unió értelmezésé
ben az a terület számít vi
déki térségnek, ahol a nép
sűrűség 100 fő/km2 alatt 
van, és a lakosság jelentős 
hányada mező-, erdő-, vad
vagy halgazdaságból él.

A vidékfejlesztés, mint a 
gazdaságfejlesztési politika 
része, a 20. század végén 
került előtérbe, amikor már 
egyértelműen érezhetővé 
vált a vidéki térségek háttér

be szorulása a nagyváros
okkal és a fejlődési centru
mokkal szemben.

A vidéki térségek fejlő
dése mindig is nagyban 
függött a természeti erő
források kiaknázásának 
lehetőségeitől. A vidékek 
helyhez való kötöttségét és 
terjeszkedését nagymér
tékben meghatározták a 
hasznosítható természeti 
erőforrások (víz, talaj, vege
táció). Ugyanakkor az elmúlt 
két évtizedben három olyan 
erős tendencia alakult ki, 
amelyek megkérdőjelezték 
a relatív fontosságát eme 
erőforrásoknak a vidéki gaz
daságok életében.

Az első és legalapvetőbb 
probléma a gazdálkodás gé
pesítése és centralizálása, 
ami általánosan csökkentet
te a mezőgazdasági szektor 
szerepét a vidéki közösségek 
életében. A vidék társadalmi 
és gazdasági struktúrája ez
által a városi környezethez

vált hasonlatossá. Hosszú 
ideig a vidéki társadalom je
lentős részét a gazdálkodók 
tették ki, mára azonban ők 
alkotják a kisebb hányadát. 
Másodszor -  következés
képpen -  a hagyományos 
vidéki élet egyre gyorsuló 
eltűnése eredményeként az 
egyén és a hagyományos 
mezőgazdálkodás is eltávo
lodott egymástól. Végeze
tül az utóbbi évtizedekben

megnőtt a magánszemélyek 
áramlása, a migráció; a nö
vekvő mobilitásnak köszön
hetően egyre több ember 
választhatja meg a lakhelyét, 
és nyilvánvalóan vonzóbb 
egy város, annak széleskörű 
lehetőségei, színes szolgál
tatásai miatt.

Az alapvető arculatvál
tást tehát a primer szektor 
átalakulása, a mezőgazda
ság ipari jellegűvé válása 
indította el, melynek követ
keztében a hagyományos 
mezőgazdálkodás erőtelje

sen háttérbe szorult. Napja
inkban talán már a magyar 
társadalom és kormányzat 
is belátja, hogy a föld olyan 
energiaforrás, aminek nem 
megfelelő módon való keze
lése és elosztása az ország 
gazdaságát és táji adottsá
gait is negatívan befolyá
solja. Ezért szükségünk van 
egy minden szempontból 
helytálló vidékfejlesztési 
stratégiára, hogy a vidéki 
térség újra versenyképes 
pozícióba kerülhessen a vá
rosokkal szemben.

FORRÁS: EUROPRESS FOTOÜGYNÖKSEG

Fél évszázados agrárpolitika
A  NYÉKI JÚLIA

A hányattatott sorsú 
mezőgazdaság. il
letve szereplőinek 

megsegítésére az Európai 
Bizottság kezdeményezé
sét követően, ötven évvel 
ezelőtt hozták létre a KAP- 
ot, vagyis a Közös Agrárpo
litikát. A tradicionális, VAT 
alapú és GNI forrásokat fel
használó támogatási rend
szer ma az EU költségveté
sének több mint 40%-át teszi 
ki. A Közös Agrárpolitika 
bemutatásához dr. Mizik Ta
más, az Agrárközgazdasági

és Vidékfejlesztési Tanszék 
egyetemi adjunktusának 
jegyzeteit használtuk

1960-ban ismerték fel 
először azt, hogy egy 
egységes finanszírozási 
és jogszabályi rendszer 
használatával biztosítani 
lehetne a reális élelmiszer- 
árakat, a mezőgazdasági 
termékek piacának stabi
litását, a mezőgazdasági 
termelésből élők jövedel
mét és többek között az 
élelmiszerbiztonságot. 
Majd az akkori hat tagál
lam 1962-ben hívta életre 
a KAP-ot, amelyet azóta

többször megreformáltak, 
sőt, maga a mai napig is 
folyamatosan formálódik.

A KAP első szakaszában 
épültek ki és lettek működő
képesek a piaci szervezetek, 
növekedett a mezőgazdasá
gi termelés és megindult a 
technikai haladás is. A kez
deti sikerek után azonban 
hamar feltűntek a rendszer 
hibái, mint például a fölösleg 
levezetésére eszközölt inter
venciósfelvásárlás hatalmas 
agyagi vonzata, melynek 
következtében drágult az 
agrárpolitika. Megjelentek a 
külső- és belső feszültségek 
és további problémákat oko
zott, hogy a rendszer csak 
a legerősebb mezőgazda- 
sági termelőket támogatta, 
így a kis- és középbirtokok 
termelői elestek a támoga
tásoktól.

Az 1980-as évek nagy 
problémája a termelés nö
vekedésének visszafogá
sa volt, mindezt úgy, hogy 
a termelői jövedelmek ne 
csökkenjenek. A termelési

mennyiségek korlátozá
sára vezették be a kvótát 
(főleg a tejre és cukorra). 
Ugyanakkor ez az intézke
dés is csak átmeneti meg
oldást jelentett a problé
mára, sőt, rontotta a piaci 
mechanizmust és tovább 
növelte az adminisztratív 
költségeket.

A következő reformév 
1992 volt. Szintén a túlter
melés kezelésére, ekkor 
vezették be először a terü- 
letpihentetési koncepciót 
és ebben az évben jelentek 
meg az első környezetbarát 
törekvések is. A 92-es év 
intervenciós árai javították 
a termékek értékesítési esé
lyeit, ami abban az évben 
4,5%-os jövedelemnöveke
déshez vezetett. Sajnos a 
KAP adminisztratív költsé
gei ezen intézkedések elle
nére is tovább emelkedtek, 
illetve folyamatosan nyitott 
probléma maradt a tej- és 
cukoripari túltermelés.

A jelenlegi Közös Agrár- 
politika alapja az 1999-es 
Agenda 2000 reform után 
született meg. Ekkor sikerült

mérsékelni az ártámogatási 
intézkedéseket és vált ver
senyképessé az élelmiszer
biztonsági rendszer is.

A KAP második pillére 
a vidékfejlesztés. Az akkor 
kilenc vidékfejlesztési intéz
kedés egy fedél alá került, 
majd három támogatási for
mát dolgozott ki. Az első a 
mezőgazdaság és erdőgaz
dálkodás modernizációja, 
a korai nyugdíjazással és a 
fiatal termelők támogatásá
val. A második az új mun
kahelyek létesítése, a har
madik pedig a környezet és 
Európa vidéki örökségének 
megőrzése.

2003-ban a nagymére
tű EU csatlakozási hullám 
következtében az agrárte
rületek huszonkilenc száza
lékkal nőttek meg, amelyek 
a KAP újbóli átgondolását 
követelték és követelik mind 
a mai napig. Az élelmiszer- 
árak növekedése újra és 
újra a mezőgazdaságra 
irányítja a figyelmet, ezért 
szükséges a rendszert fo
lyamatosan csiszolgatni és 
finomhangolni.

IS Íjp É V E S
a Közös Agrárpolitika 
É U  Készen a jövőre
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KÖZKÉPÉ

„Az egyetem él
A CSABAI TÜNDE

Ismét a Budai Campus egyik nagyszerű ok
tatójával készítettünk interjút, folytatva a pár 
hónapos hagyományunkat. Reméljük, rátok 
is inspirálóan hat majd beszélgetésünk Dr. 
Ladányi Mártával.

közgazdász

Ön rendkívül sokoldalú 
oktató, számos területen 
jártas, amit az is mutat, 
hogy az ELTE matemati
ka szakán végzett, majd 
informatikus diplomát 
szerzett, valamint gaz
dálkodás és szervezés 
tudományból PhD-zett, 
ezenkívül angol szakfor
dító.

Ezek a dolgok mind egy
másra épültek. A matema
tika szak igazi szenvedély 
volt, emellett tanultam ango
lul is. Az én generációm szá
mára páratlan lehetőség és 
egyben öröm is volt, hogy 
nagy óraszámban, díjmen
tesen tanulhatott nyelvet a 
kötelező oroszon kívül, a 
szakfordító szak keretében. 
A négy éven át tartó heti 
20 óra angol igazán vonzó 
volt a diákoknak, ráadásul 
a szaknyelv mellett renge
teg stilisztikát is tanultunk. 
Ezt követte a matematikai 
modellező szakinformatikus 
posztgraduális képzés. Az 
ELTE-n ekkor indult az első 
szervezett doktori képzés, 
az első évfolyamon kezd
tem meg a kurzust, amire 
az akkori tanszékvezetőnk, 
Harnos Zsolt professzor úr

FOTÓ: NIKES-SOÓS BÁLINT 

hívta fel a figyelmem. A gaz
dálkodás és szervezés tudo
mány pedig nagyon is közel 
áll a matematikához, hiszen 
ez a tudományterület az én 
szakmai életemben szintén 
matematikai modellezést 
takar.

A kutatási területei is a 
matematikához kötőd
nek, hogyan alkalmazha
tó mindez az agrártudo
mányok területén?

Amikor először a 
Corvinus egyetemre, ponto
sabban annak jogelődjére, 
a Kertészettudományi egye
temre kerültem, rájöttem, 
hogy máshogyan -  más 
stílusban, más módszerek
kel -  kell oktatnom, mint 
amilyen képzést én kaptam, 
hiszen csak így segíthetem 
diákjaimat használható tu
dáshoz. Óriási tanulság volt 
számomra, hogy aprólé
kosan le kell bontanom az 
én tudásomat a hallgatóim 
szakterültére vonatkozóan, 
és érthető, gyakorlatban al
kalmazható formába kell ön
tenem számukra, hiszen ők 
nem matematikusok. Én is 
velük együtt fedeztem fel, il
letve tanultam meg, hogyan

lehetne a matematikát a kü
lönböző agrártudományok 
területén használni. Egyre 
több alkalmazást tanultam 
meg, hogy őket jobban tud
jam tanítani, és azt is folya
matosan tanultam, hogy 
az én háttértudásommal 
hogyan lehet őket segíteni 
a kutatásaikban. Az agrár- 
tudományokban, a gazda
ságtudományokhoz hason
lóan, sok az olyan működő 
rendszer, melyeket model
lezve rengeteg következ
tetést vonhatunk le, ezáltal 
az egész rendszert jobban 
megismerjük. A legszebb 
az egészben, amikor egy 
kolléga vagy hallgató meg
keres egy problémával, én 
teljesen máshogy gondol
kodom, mint ő, mindenben 
megkeresem a rendszert, 
meglátom a matematikát, ő 
pedig érti a saját szakmáját, 
abban gondolkodik, és egy 
közös párbeszéden, együtt 
gondolkodáson keresztül 
megértjük egymást, és így 
megszületik a megoldás. 
Rendkívül izgalmas olyan 
dolgokban felfedezni mate
matikai struktúrát, amihez 
én eredetileg nem értek, 
csak a kollégáim, diákjaim 
adják át nekem. Én pedig az 
ő szakterületükre megpró
bálom megtalálni a megfe
lelő modellt, melyet együtt 
értelmezünk, tehát a felfe
dezés útja és annak öröme 
mindvégig közös.

Tagja az MTA Alkalmaz
kodás a Klímaváltozás
hoz Kutatócsoportnak is. 
Az is egy határterület?

így van. Ismét régi ok
tatómat, tanszékvezetőn
ket említeném, Dr. Harnos 
Zsoltot, aki a 80-as évek 
végén egy kissé elörege
dett tanítási rendszerbe 
érkezett. Rendkívül innova
tív, újszerűén gondolkozó 
ember volt, rengeteg fiatalt 
vett maga mellé, neki kö
szönhetően csöppentem 
ebbe a témába. Én ’89-ben 
kerültem az egyetemre, 
amikor a klímaváltozás még 
nem volt olyan hangsúlyos 
tudományos, illetve közéleti 
téma, mint ma. A szakiroda- 
lom évtizedeken át az 1960 
és 1990 közötti időszakot

tekintette az ún. referencia 
időszaknak, és ehhez ha
sonlították az 90-es évek 
után felgyorsult változáso
kat. Amikor a klímaváltozás 
kezdett valamelyest észre
vehetővé válni, a professzor 
úr nagyon hamar rátalált a 
témára, sőt Magyarorszá
gon az elsők között volt, aki 
komolyan kezdett foglalkoz
ni ezzel a kérdéskörrel. Ez a 
terület is javarészt modelle
zésről szól, csak itt klimati
kus modellekhez kapcso
lódó, élő rendszereket leíró 
modellekkel dolgozunk. A 
klímamodellek bizonyos 
feltételrendszerek mellett 
becsléseket adnak a jövő 
éghajlati viszonyaira vo
natkozóan. Azt vizsgáljuk, 
hogy ha ezek a becslések 
bekövetkeznek, az milyen 
hatással lehet az élővilágra, 
azon belül is a növényekre, 
a kártevőkre, az ökoszisz
témára, azaz milyen kö
vetkezmények várhatók az 
agrártudomány különféle 
területein.

Melyiket élvezi jobban, a 
kutatást vagy a tanítást?

Ezt a kettőt nehéz elvá
lasztani, nagyon szeretek 
oktatni, de nagyon hiányoz
na a kutatás az életemből, 
ha csak tanítanék, de ez 
fordítva is igaz. Éltem több 
évig Németországban, illet
ve Ausztriában is két évig. 
Az első időszakban jó érzés 
volt kicsit elszabadulni, és 
csak a kutatásnak szentelni 
magam, hiszen az oktatás 
leterheli az embert, de egy 
idő után elkezd hiányozni. 
Az oktatás-kutatás mindig 
egy választás, hivatás, élet
pálya, és a sok öröm mellett 
rengeteg lemondással is jár. 
Egészen más életvitelt köve
tel, anyagilag sem mindig a 
legjövedelmezőbb, viszont 
óriási gondolati szabadsá
got ad. Én nagyon szeretem 
ezt az életformát.

Ennyi idő után miért jött 
haza külföldről? Nem 
merült fel a kint maradás 
lehetősége önökben?

Persze, felmerült, de né
hány év alatt azért rájön az 
ember, mi az, ami hiányzik 
ott, és rálátása lesz az em
bernek az ottani lét árnyol
dalaira is. Itthon egészen 
más a miliő, máshogyan

alakulnak az emberi kap
csolatok, és vágytunk visz- 
sza. Másrészt családdal 
nehezen megoldható a fo
lyamatos ingázás, főleg, ha 
a gyerekek már iskolások. 
Átmenetileg mindenképp 
jó kint élni és tapasztalatot 
szerezni, ezt ajánlom a hall
gatóknak is, hogy ha lehe
tőség van rá, akkor menni, 
menni, menni!

Ezután pedig hazajönni?
Ez a kérdés már min

denkiben máshogy dől el, 
én úgy láttam, jobb itthon, 
érdemes volt hazajönni, de 
persze valaki ennek az el
lenkezőjét tapasztalja.

Már több mint 23 éve ta
nít az egyetemen, és eb
ben az időszakban ren
geteget változott a mai 
Corvinus egyetem. Jog
elődök, átnevezések, át
szervezések, új tagintéz
mények, amiket később 
elcsatoltak. Milyen volt 
önnek ez a 23 év? Pozití
van élte meg az egyetem 
átalakulásait?

Nagyon sok változást 
hozott ez a 23 év, de amikor 
elkezdtem itt dolgozni, ak
kor is ugyanennél az íróasz
talnál ültem. Ez is mutatja, 
hogy az alapvető dolgok, a 
mindennapi élet nem válto
zott annyit. Nem is mindig 
láttunk rá teljesen az egész
re, hiszen az oktatásban, a 
kutatásban, az emberi és 
szakmai kapcsolatokban 
közvetlenül nem mindig 
köszöntek vissza ezek a 
dolgok, inkább szervezeti 
téren jelentek meg problé
mák. A corvinusos időszak 
minden máshoz viszonyítva 
is nagyon jó. Az egyetlen 
probléma, hogy többször is 
lebegtették már az egyetem 
megszűnését, de termé
szetesen reménykedünk, 
hogy egy ilyen kaliberű in
tézménynek meg kell ma
radnia. A munka ugyanúgy 
folyik, de az ilyen hírek rossz 
érzést keltenek az emberek
ben. Tavaly például nagyon 
aggódtam, hogy hányán 
fognak jelentkezni az egye
temre ilyen hírek után, de a 
továbbra is emelkedő jelö
lések száma óriási pozitív 
visszajelzést jelentett. Van 
remény, az egyetem él és 
élni akar.
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A színészek köztünt
A NAGY KLÁRA

Formabontó, kísérletező, meghökkentő, más 
-  ezek talán az első szavak, amelyek eszünk
be ötlenek, ha arra gondolunk, alternatív 
színház. Manapság már megtehetjük, hogy 
a kukkert a szekrény mélyén hagyjuk, s a 
kisestélyi sem kötelező már. A mai alternatív 
társulatok már egy karnyújtásnyira kínálják 
az élményt, olyat, amelynek hatása alól nem 
lehet kimaradni.

„Hagyományos” szín
ház, nézőtér. Elegáns em
berek jönnek. Tornacipős 
fiatalok is jönnek -  késés

sel, előbbiek megvetően 
nézik őket. „Kapcsolják ki 
mobiltelefonjaikat” szignál. 
És a függöny szétgördül.

Ismerős szín, nemde? Való
színűleg a többségnek eh
hez hasonló élményei van
nak a színházlátogatással 
kapcsolatban. A színészek 
többszázadjára mondják el 
ugyanazon sorokat, és néha 
már az az érzésünk, hogy a 
színpadon is csak színházat 
játszanak. Értékmegőrzés 
vagy kényelmetlen külsősé
gek? Az alternatív társulatok 
talán épp erre a kérdésre 
születtek válaszul, a meg
szokott „alternatívájaként”.

Nem is igen tehetnek 
mást a művészetek: reagál
ni kell. Hiszen legyen szó

Az „élmény” háttere
A  DICSÜK DANIEL

Az általánosan is tapasztalható gazdasági 
visszaesés hatványozottan érvényesül a so
kak által „luxuscikként” kezelt kultúrát illető
en. Folyamatos bevétel- és támogatáscsök
kenésekről hallunk az állami színházakkal 
kapcsolatban, és ebből adódik, hogy a csak 
saját magukra számítható magánszínházak 
élete is nehéz. Utóbbiak közé tartozik az egy
re nagyobb ismertséget és népszerűséget el
érő budapesti RaM Colosseum is.

A színház többek kö
zött a méltán híres 
ExperiDance Produk

ció otthona, az intézmény 
és a társulat művészeti ve
zetése azonos. A RaM Co
losseumban a látványos 
táncelőadások mellett olyan 
népszerű zenés darabokat 
is megtekinthetnek az ér
deklődők, mint az Aida című 
musical, a Monte Cristo 
grófja, a Toldi vagy a Robin 
Hood (ezek közül egyéb

ként többnek aktív részese a 
tánctársulata is).

„Az ExperiDance Rendez
vényház sikerén felbuzdulva 
jelentkeztünk a Radnóti Mik
lós Kulturális Szabadidőköz
pont pályázatára, amelyen 
megnyertük a RaM Colosse
um üzemeltetési jogát, olyan 
feltételekkel, hogy magunk
nak kell kigazdálkodni az 
épület fenntartását. Ezt 
követően hoztuk át ide az 
ExperiDance teljes reperto-
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A SZAMOS LÁTVÁNYOS ELŐADÁS EGYIKE A LILIOMFI (KÉPÜNKÖN).

árját, de nem akartunk „csu
pán” egy újabb táncszín
házát létesíteni” -  mesélt a 
kezdetekről Román Sándor, 
a produkció művészeti igaz
gatója.

„Úgy döntöttünk, hogy 
egyfajta »kulturális svédasz
talt« szeretnénk létrehozni, 
amely egy olyan helyet je
lent, ahol táncelőadások, 
zenés darabok, prózai elő
adások és koncertek is sze
repelnek a programban. 
A változatos műsorrendre 
utal az általunk választott 
élményszínház szlogen is. 
Mivel nem kapunk állami 
támogatást, ezért olyan da
rabokat fogadhatunk be, 
amelyek vagy fenn tudják 
tartani magukat, vagy más 
forrásokból ki tudják fizetni 
a bérleti díjat” -  magyarázta 
Román Sándor.

„A magyar színházláto
gatók a bérleti rendszerhez 
szoktak, ami azt jelenti, hogy 
különböző jellegű, lehető
leg minél több előadást kell 
színpadra állítanunk, hogy 
megtartsuk az eddigi kö
zönségünket, és új nézőket 
is szerezzünk” -  folytatta 
a művészeti igazgató. „Ha 
akadnak is nehézségek, az 
a színpadon nem látszik, 
hisz estéről estére látványos 
zenés darabok vagy tánc
produkciók várják a nézőket, 
akik nagy számban érkeznek 
-  átlagosan háromnegyed 
házzal futnak a RaM Colos
seum előadásai.

irodalomról, zenéről vagy 
épp a színházról, azok min
den korban az aktuális vi
lágot tükrözik-torzítják. És 
mi, mai egyetemisták sem 
vonhatjuk ki magunkat az in
formációs generáció kórtü
neteiből. Vizualitásban az in
gerküszöbünk az egekben, 
koncentrációs képességünk 
gyengülőben. Egyszerűen 
igényünk van arra, ami ki
csit más, ami csak nekünk 
szól, ami kilép a színről és 
megszorítja a kezünket, és a 
szánkba adja a megrágniva- 
lót. Ez nem fejlődés és nem 
visszalépés, hanem alkal
mazkodás művészi szinten 
az aktuális igényekhez.

Párbeszéd a társulat és

a nézők között. Talán ez az 
újdonsága a ma tapasztal
ható alternatív „újhullám
nak”. A színészek átlépik 
a határokat, ezzel kicsit a 
nézők komfortérzetét is 
próbára téve. De nem épp 
ezért járunk színházba? A 
borzongás, a „beleélés”, az 
elgondolkodtatás mind cél
ja a színházművészetnek, s 
e kívánt hatást az alternatív 
társulatokról nem csak re
mélhetjük, hanem meg is 
kaphatjuk. Csak nyitni kell.

Alternatív színház, néző
tér nincs. A színészek a né
zők és a nézők a színészek. 
Kezdődik, vagyis folytatódik 
a játék: az élet négy fal kö
zött.

színház nekünk
A SÜDI ANNA

A Corvinus Teátrum egy kulturális projekt 
corvinusos hallgatókra szabva, mely szeret
né megmutatni, hogy a színház ma is remek 
szórakozást jelent!

A kezdeményezés lehe
tőséget teremt arra, 
hogy a corvinusosok 

olcsón, csoportosan, mi
nőségi színházi élményhez 
jussanak, s kibontakozzon 
egy fogékony szín
házlátogató társa
ság. A Teátrumnak 
egyaránt küldetése 
a színházi kultúra 
népszerűsítése és 
a hallgatók látó
körének tágítása, 
miközben fontos, 
hogy együtt vessük 
bele magunkat Bu
dapest pezsgő kul
turális életébe. Cél, 
hogy minél több 
és rangosabb szín
ház repertoárjából 
válogathassanak a diákok, 
sőt az is, hogy belássanak 
a színfalak mögé, a színé
szektől és rendezőktől ne 
válassza el őket a nézőtér.

A kezdeményezés a két 
alapító, Méhes Csaba és 
Fadgyas Ábel újító szándé
kának találkozásával indult. 
Eleinte egy tágabb, vegyes 
összetételű baráti körben 
szerveztek színházba já

rásokat, de idővel kezdtek 
nagyobban gondolkodni. 
Hamarosan a HŐK is felka
rolta az ügyet, s végül egy 
lelkes csapat csatlakozott a 
megvalósításhoz.

r  i
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Az első színházi előadá
sok időpontjaira hamarosan 
fény derül. Ezekről bőveb
ben a Facebookon keresz
tül lehet majd értesülni, a 
regisztráció online fog tör
ténni, és a jegyvásárlásért 
sem kell a HÓK irodánál 
messzebb menni! További 
részleteket hamarosan a 
Corvinus Teátrum Facebook 
oldalán találhatsz majd!
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Film és kultúra
Á SZIGETI ANDREA

A 19. század végén, amikor megjelent a moz
gókép, még senki sem gondolta volna, hogy a 
film a kultúra meghatározó része lesz. Az embe
rek érdeklődését azonban elnyerték a teljesen 
új technikával elmesélt történetek. Ma a film a 
kultúra egyik legfontosabb eleme, akár tömeg
produkcióról, akár művészfilmekről van szó.

filmhét
Á SZÁNTÓ RÚBEN

Idén is színes választékkal várta az érdeklő
dőket a 16. alkalommal megrendezett Izraeli 
Filmhét. Aki november vége fele kilátogatott 
a Puskin Moziba, 11 nagy érdeklődést kiváltó 
díjnyertes film közül mazsolázhatott.

Egy film élményt jelent, 
melyről véleményt, 
kritikát alkotunk, s kö

zösségformáló erővel bír, 
mivel beszélgetünk, vitatko
zunk róla. Ma a hollywoodi

filmek térhódításának kor
szakát éljük, a hazai mozik 
tele vannak szórakoztató 
és könnyen fogyasztható 
produkciókkal, hiszen leg
többen ezekre kíváncsiak. 
Nagy értéket azonban rit
kán képviselnek, fő céljuk a 
profit, és ennek érdekében 
a minél magasabb nézett
ség, illetve a moziba járás 
intézményének fenntartása.

Ezzel szemben a mű
vészfilmek csak egy bizo
nyos réteghez szólnak. Ezek 
az alkotások mélyebb gon
dolatokkal foglalkoznak, na
gyobb hangsúlyt fektetnek 
a művészi értékekre, mind a 
történetben, mind technika
ilag. A valódi kultúra részét 
képzik, általuk került a film 
a művészetek közé. Mégis, 
ez a műfaj nem olyan nép
szerű, főleg talán a kevésbé 
könnyed témák miatt.

Szeretünk filmet nézni, 
eljárunk moziba, a filmek az 
életünk részévé váltak, és 
ez jó így, de néha érdemes 
máshogy néznünk a műfaj
ra: nyitottabban, érdeklő
dőbben, melyre a filmfesz
tiválok kiváló lehetőséget 
kínálnak.

A legjobb külföldi film 
kategóriában évről 
évre szállnak jó esély- 

lyel versenybe izraeli filmek 
az Oscar-díjért, ezzel is ta
núbizonyságot téve filmipa
ruk hihetetlen fejlődéséről. 
Az említett alkotások pedig 
rendszerint bepillantást kí
nálnak az izraeliek minden
napjaiba, gondolkozásmód
jába és történelmébe.

Most két film hívta fel ma
gára különösképp a figyel
met. A szíriai menyasszony 
a szerelem erejét és a szom
szédos kultúrák közti lehe
tőségeket tálalja vígjáték
ba öntve, míg a Tágra nyílt 
szemek története az izraeli 
társadalom toleranciáját és 
a konzervatívabb ortodox 
zsidók reakcióját viszi film
vászonra.

Bár a többi alkotás kevés
bé élvezte a sajtó figyelmét, 
tartalmuk, fő mondanivaló
juk nem kevésbé értékes. 
Példaként említeném erre a 
legjobb idegen nyelvű film 
Oscar-díjára jelölt Lábjegy
zetet, mely egy versengés 
miatt gyűlöletbe torkolló 
apa-fiú kapcsolatot ábrázol.

A rendezvény zárásaként 
Eli Cohen 1988-ban készült 
díjnyertes filmdrámáját, az 
Aviya nyara című alkotást 
vetítették. A film holokauszt 
túlélőkről szól, akik gyanak
vással fogadnak minden 
egyes letelepedni vágyót. A 
történetet Gila Almagor, az 
izraeli filmipar „nagyasszo
nyának” önéletrajzi könyve 
ihlette, aki jelenlétével is 
emelte az esemény színvo
nalát.

FORRÁS: WIKIMEDIA/OREOS

EUShorts -  csak röviden!
Á HOLJENCSIK SOPHIE

November 16. és 22. között az EUShorts 
Fesztivál keretében a rövidfilmek uralták a 
Toldi Mozit. A „Több színt!” szlogen alatt futó, 
immáron 6 éves fesztivál sokszínű program
mal hozakodott elő.

Egy lelkes fiatalokból 
álló csapat dolgozott 
azon, hogy összeválo

gassa Európa legszínvonala
sabb rövidfilmjeit, és elhozza 
nekünk Budapestre. Az alko
tásokat egy-egy, különböző 
hangulatot képviselő szín 
köré csoportosították, s a 
vetítések között ráadásként, 
a fesztivál támogatója, a 
Jameson minden este a nap 
színeiben pompázó koktélo
kat kínált a közönségnek.

Nagy kedvencem Gavin 
Keane Hideg pulyka című 
alkotása a Pletykapink 
blokkból. Egy alacsony költ
ségvetésű filmen dolgozó 
hangmérnök megpróbálta

tásait vitte vászonra, aki egy 
hatkilós pulykát bokszolva 
igyekezett imitálni egy vere- 
kedős jelenetet. A mellékza
jok elkerülése céljából ruhá
itól megszabadulva püfölte 
a pulykát, amit a szomszéd 
kisfiúk kiiestek. A felhábo
rodott anyuka Bruce Lee-t 
megszégyenítő technikával 
törte be a perverznek titulált 
hangmérnök orrát.

Tomer Eshed Flamingo 
Pride alkotása egy hetero 
flamingóról szólt, aki egy 
melegfesztiválon keresi éle
te párját, akit egy kecses da
rulányban talál meg végül. A 
happy end(ing)et a képek
ből szűrhetitek le.

A Cinóber blokkból az 
angol Távolsági informá
ció című filmet emelném ki, 
jól összerakott magányos 
karakterei miatt. Egy fiú le
pukkant albérletben épp 
az apjával való kötelező 
karácsonyi beszélgetésre 
készül. Egy feleség a kará
csonyi vacsorát készíti, férje 
újságot lapozgatva dohány
zik a nappaliban. Megszólal 
a telefon a férj mellett, aki 
hosszú várakoztatás után 
végre felemeli a kagylót. A 
fiú az, boldog karácsonyt 
kíván nekik. Protokollbe- 
szélgetés hosszú percekig. 
Majd betoppan a lányuk. 
Megkérdezi a fiút, hogy 
akar-e beszélni a nővérével, 
mire az meglepetten közli, 
hogy neki nincs is nővére... 
A tárcsázott szám téves. A 
nem várt fordulat, és a két 
karakter minimalista, vissza
fogott személye a film végén 
maximális hatást vált ki.
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Rómáig
Á HAJAS ÁDÁM 

■ ■

Ünnepélyes keretek 
közt 2012. december 
6-án került sor a Kül

ügyminisztérium által kezde
ményezett, a Magyar-Olasz 
Kulturális Évadot bejelentő 
hivatalos sajtótájékoztatóra. 
Az évad programjainak lis
tája a legkiválóbb magyar 
és olasz alkotóműhelyekkel, 
az Emberi Erőforrások Mi
nisztériuma kulturális állam- 
titkárságával és a Balassi 
Bálint Intézettel együttmű
ködve állt össze. A Külügy
minisztérium továbbá nagy 
hangsúlyt fektet a fiatalok 
megnyerésére is. Éppen 
ezért, a kulturális évad hi
vatalos kommunikációját a 
Budapesti Corvinus Egye

tem médiaközpontjának 
tagjaiból, illetve egyetemi 
hallgatóiból álló projekt
ügynökség végzi a fiatal 
generáció közvetlen meg
szólításának céljával. A saj
tótájékoztatón egyetemünk 
képviseletében részt vett 
Dr. Palkovics László tudo
mányos rektorhelyettes, Dr. 
Aczél Petra a Magatartástu
dományi és Kommunkáció 
Elméleti Intézet vezetője, 
valamint Kiss Dávid, a BCE 
HŐK elnöke, illetve az évad 
kommunikációjában részt 
vevő hallgatók. A sajtótá
jékoztatón tolmácsolt -  az 
alábbiakban olvasható -  ma
gyar és olasz külügyminisz
teri köszöntővel hivatalosan 
is útjára indult a Magyar- 
Olasz Kulturális Évad 2013.

MAGYARORSZÁG KÜlÜGYMINISZTf IUUMA

FORRÁS: KÜLÜGYMINISZTÉRIUM

„A Magyar-Olasz Kul
turális Évad különleges 
lehetőseget nyújt az orszá
gaink és népeink közötti 
kapcsolatok és ismeretek 
elmélyítésére.

Közös gyökereink, az 
ősi és szilárd baráti kötelé
kek, továbbá az a közelség 
népeink között, amit a mű
vészet, a zene, a színház, a 
filmművészet, az irodalom, 
a tudomány, a design és a 
hagyományok segítettek 
elő, jó okot adnak az orszá
gaink közötti együttműkö
dés ünneplésére és erősí
tésére.

Ma a közös Európai Uniós 
tagság, valamint annak érté
kei alkotják kapcsolataink to
vábbi fejlesztésének kereteit.

Az Olaszországban és 
Magyarországon megren
dezendő programok szerep
lőinek és minden résztvevő
jének kívánjuk azon emberi 
gazdagodás megtapaszta
lását, amit csakis a sokrétű 
kultúra képes nyújtani.” 

Martonyi János
Magyarország Külügy
minisztere 

Giulio Terzi
az Olasz Köztársaság 
Külügyminisztere

Csak a szél...
Á KASSAI ADRIENN

Filegauf Benedek munkája, a Csak a szél az 
Európai Parlament filmfesztiválján bekerült 
az első három helyezett közé, és esélyes a 
Lux-díjra. Nem véletlenül.

Az alkotást valós ese
mények ihlették, a 
2008-2009-es ma

gyarországi romatámadások 
szolgálnak a történet alapjá
ul, de mivel semmilyen uta
lás nem történik a helyre és 
az időre, a film mondanivaló
ja általános érvényűvé válik. 

A történet egy roma csa

lád életét mutatja be, ahol 
egy édesanya küzd -  két 
gyermekével és idős édes
apjával -  a létfenntartásért, 
miközben haszontalan férje 
Kanadában él. A család sze
me előtt csak az apához való 
kijutás lebeg, mivel a társa
dalmi elszigetelődéssel és 
kitaszítással, amivel minden

nap szembesülnek, nem bír
nak élni. A környéken bekö
vetkező romagyilkosságok 
félelembe taszítják őket, és 
más-más módon, védekező 
mechanizmusokat indíta
nak el a család tagjaiban. 
Filegauf Bence jól ábrázolja 
a három reakciót a fajgyű
löletre, az anyánál a mene
külés tervébe való kapasz
kodás, a lányánál a teljes 
passzivitás, a kisfiúnál pedig 
a családja védelmében tett 
törekvés a túlélés kulcsa. A 
drámai feszültséget fokozza 
a mindenütt jelenlévő csend, 
ami folyamatosan kongatja 
bennünk a vészharangot. 
Nem véletlen, hogy a rende
ző csak egyetlen napot mu
tat be a család életéből... A 
döbbenet a film végén nem 
tompítható.

A mű egy elgondolkod
tató figyelemfelhívás a faji 
megkülönböztetés szörnyű
ségeire, és legfőképpen az 
embertelen bánásmódra, 
amit ma Európában az et
nikai kisebbségek sokszor 
elszenvednek.

FORRÁS: KIKOTOONLINE.HU

Egyszerre bulvár, divat, katasztrófa
-  mi ez?
Idén november 19. és 21. között újjászületett 
és fiatalos arculatot kapott a Komm7. A Ma
gatartástudományi és Kommunikációelméle
ti Intézet háromnapos rendezvénysorozattal 
várta az érdeklődőket. Az előadások témáju
kat tekintve üde színfoltot jelentettek egyete
münk számos más, pénzvilággal és gazda
sági válsággal foglalkozó programja között.

A rendezvény fiatalos
lendületét, a napra
kész és mindenki éle

tében megjelenő témákat a 
kommunikáció és médiatu
domány szakos hallgatók 
egy lelkes kis csoportjának, 
az intézet ifjú titánjainak kö
szönhettük. Bár a programok 
szakmaisága megkérdője
lezhetetlen volt, a Komm7 
hangulata mégis inkább fel
szabadult és családias volt.

Az első nap vendégeként 
a média világából ismert 
Jakupcsek Gabriella Köz
bulvár című előadása során 
a közszolgálati és kereske
delmi televíziózás világába 
kalauzolta a hallgatóságot.

Interjúalanyból gyakran 
maga is kérdezővé vált bizto
sítva ezzel a folyamatos inter
akciót. A rideg nagyelőadót 
elhagyva a diákok nagy örö
mére egy kisebb teremben 
kötetlen kávéházi beszélge
téssel folytatódott az este.

A második nap volt ta
lán a legtrendibb, hiszen a 
FashionEve címet viselő elő
adás következett a sorban. 
A divatvilág nagyjai, ismert 
magazinok főszerkesztői és 
bloggerek ültek össze egy 
kerekaszta l-beszé lge tés 
erejéig, hogy a magyar on
line és print média helyzeté
ről, öltözködésről és önkife
jezésről disputáljanak.

A harmadik és egyben 
zárónap ennél komolyabb 
témákat feszegetve Dobson 
Tibort és Győrfi Pált látta 
vendégül, akik a kríziskom
munikációról tartottak elő
adást, valamint mindennapi 
feladataikba, munkájukba 
engedtek betekintést. Az 
első naphoz hasonlóan 
ezután az előadás után is 
lehetősége volt a megje
lenteknek arra, hogy egy 
jó kávé mellett, kevésbé fe
szengve faggassák tovább 
az urakat, akik készsége
sen és barátságosan vála
szoltak a kérdésekre.

Az újra megrendezett 
Komm7 nem csak egyete
münkről vonzotta a vendé
geket, a programok széles 
körben népszerűek voltak. 
Ez is azt mutatja, hogy 
igény van ilyen és hasonló 
események szervezésére. 
Reméljük, most, hogy újra 
megrendezték, hagyomány- 
nyá válik majd, és számít
hatunk rá a következő évek
ben is.
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Mikulásgyár, Pásztortalálkozó, 
Bazilika: karácsonyi
A HAJDÚ ROLAND

Nem kell messzire menni, ha Európa egyik 
legjobb karácsonyi vásárán kívánsz meg
lepetést keresni családtagjaid számára: a 
Vörösmarty téren azonnal megtalálhatod a 
Sunday Times toplistájának első helyezettjét, 
a Budapesti Karácsonyi Vásárt, mely több ne
ves összeállítás élbolyában is helyet kapott.

közgazdász KULTÚRA^

FOTÓ: JEKKEL DÓRA

kívül és belül
/

Épp ezért azon se cso
dálkozz, hogy miköz
ben a kézműves és 

egyéb népművészeti porté
kák közül próbálod kiválasz
tani a legegyedibb ajándé
kot, körülötted magyar szó 
ritkán hangzik el. Ne siess 
haza akkor sem, ha már 
megszületett a tökéletes 
döntés -  inkább végy egy 
szívmelengető krampampu- 
lit, s állj be az egyik színpad 
elé. A kellemes kikapcso
lódásról válogatott nép-, 
jazz-, utca- és világzenészek 
gondoskodnak, de a prog
ramkínálat tartalmaz ének
mondókat, táncházat és 
hétvégenként bábszínházát 
is. Szintén találkozhatsz a 
Mikulásgyár önkénteseivel, 
akik adományokat gyűjte

nek a mélyszegénységben, 
illetve nagycsaládban élő 
gyermekek számára, hogy 
szebbé tehessék számukra 
az ünnepi pillanatokat. Ven
dégük lesz maga a Mikulás 
is, aki Finnországból érkezik 
közénk, hogy meglepjen ki
csit és nagyot egyaránt.

A Vajdahunyad Várában, 
ahova egy hasonló profilú, 
de kisebb vásár költözött, 
ugyancsak könnyedén ma
gával ragadhat a karácsonyi 
forgatag. Itt kedvedre válo
gathatsz az iparművészek 
és formatervezők termékei 
közül, miközben délelőt
tönként művészeti iskolák 
produkciói nyújtanak szó
rakozást, de utcaszínházi 
előadásokat is láthatsz. 
Emellett megrendezésre

kerül a Luca napi Pásztorta
lálkozó, ahol megismerked
hetsz a pásztorjátszókkal 
és a hagyományos pásztor 
mívességet képviselő mes
terekkel. Akkor se maradj 
otthon, ha történetesen a 
könyveket szereted, hiszen 
a Könyves Szövetség szer
vezésében könyvvásár és a 
Kávéházi Szegletben meg
rendezett könyvbemutatók 
várnak.

Ha a Városligeti Mű
jégpályán kicsúszkáltad 
magad, próbára teheted a 
Szent István Bazilika előtt 
létrehozott korcsolyapá
lyát is. Vigyázz, nehogy 
felborítsd a közepén felál
lított csaknem nyolc méter 
magas karácsonyfát! Pi
henésképpen zenészek és 
mutatványosok várnak, és 
ha még nem sikerült vol
na mindenkinek ajándékot 
találnod, itt pótolhatod. 
Viszont másutt is van kará
csonyi vásár, például a Liszt 
Ferenc téren, de számos 
kisebbre is ráakadhatsz -  
amennyiben bejárod mind
et, feltétlen írd meg nekem, 
hol ittad a legfinomabb 
krampampulit!

A SZIGETI ANDREA

Alig akadnak olyanok, 
akik ne ismernék 
Csajkovszkij Diótö

rő című darabját. Ez volt a 
szerző utolsó és a Hattyúk 
tava mellett leghíresebb 
műve. Rengeteg feldolgo
zása van, és mindegyik vál
tozata óriási sikert aratott. 
A mesebalett cselekménye 
karácsony estéjén játszódik, 
ezért nem véletlen, hogy a 
darab összeforrott az ün
nepel. Erre építve a Magyar 
Állami Operaház november 
30-án egy óriási karácsony
fát állíttatott az Operaház 
épülete elé, majd megnyi

totta az egy hónapig tartó 
Diótörő Fesztivált. A rendez
vény ideje alatt kis bódékban 
árulják a forralt bort, illetve a 
baletthez köthető országok, 
így Oroszország és Francia- 
ország különböző portékáit, 
amit az Operaház vezetői, 
énekesei és balett-táncosai 
is fognak kínálni. A Diótörő 
az Operaház egyik legked
veltebb téli darabja, immár 
60 éve játsszák sikeresen, 
s idén két világsztár is fellép 
benne: Aliya Tanykpayeva 
prímabalerina december 
8-án Mária hercegnő szere
pében, Denys Cherevychk 
pedig december 24-én mint 
Diótörő királyfi.

Karácsonyi kultúrsokk
A KASSAI ADRIENN

Ha esetleg nem követnénk nyomon a hóna
pok múlását, Budapesten sétálgatva akkor is 
könnyen megállapíthatnánk, hogy december
van.

Az egész város kará
csonyi díszkivilágí
tásban pompázik, és 

az ember úton-útfélen be
lebotlik valamilyen vásárba, 
ám ha ez nem lenne elég jel, 
akkor a forralt bor összeté
veszthetetlen illatát érezve 
már mindenki biztosan tud
ná: december van. Ez pedig 
- az ajándékok és a plusz ki
lók mellett - azt jelenti, hogy 
rengeteg érdekes és hangu
latos program vár bennün
ket a városban.

Apropó, vásárok. A Vö
rösmarty téren megrende
zett Budapesti Karácsonyi

Vásár idén egy ritka látvá
nyossággal készül. A már 
jól megszokott bódék és 
színpadok mellett minden 
este életre kel a Gerbeaud- 
ház a virtuális épületfestés 
nagymestereinek köszön
hetően. A Vajdahunyad vár 
vásárában pedig utcaszín
házi produkciók mellett 
koncertek varázsolják el a 
látogatókat, többek között 
a Mystery Gang, Gryllus Vil
mos, a Besh o droM, a Téka 
és a Tatros zenekar is. Ha 
már a Városliget környékén 
járunk, a felújított műjégpá
lya hóesésben igazi roman

tikus karácsonyi hangulat
tal szolgálhat, de ha valami 
melegebb helyre és kultu
rális élményre vágyunk, ér
demes elnézni az Akvárium 
Klubba 18-án, a Hollywood 
Rose Karácsonyi Akusztik 
koncertre. A komolyabb 
zene kedvelőinek pedig 
igazi kuriózum lehet Edvin 
Marton & Vienna Strauss 
Orchestra Karácsonyi Gála 
koncertje 25-én, a Buda
pesti Kongresszusi Köz
pontban.

Azoknak pedig, akik nem 
tudnak választani a renge
teg program közül, vagy 
inkább az otthoni mézes
kalácsot preferálják, szív
derítőként ajánlom Jean 
Shepart, In God We Trust, 
All Others Pay Cash című 
rövid karácsonyi történe
teket tartalmazó könyvét,

vagy az ebből készült 1983- 
as Karácsonyi történetet. S 
ha egyik program sem fo
gott meg, akkor sincs gond, 
mivel a lehetőségek szinte

a végtelenhez közelítenek. 
Úgyhogy sapkát fel, és ne 
legyünk szégyenlősek bejg
libe fojtani vizsgaidőszaki 
bánatunk.

*

*
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közgazdászk  KARRIER 

Sikertörténet

d NAGY KLÁRA

Mikor befordul a ked
ves kis budai kávézó 
ajtaján, ahol találko

zunk, épp telefonál: rádiós 
kolléganőjével egyeztet egy 
EU-s költségvetési hír ki
igazításáról. így telik Bakos 
Piroska egy átlagos szabad
napja -  a munkát nem feled
ve, energikusan. Az elmúlt 
hetekben újabb kitüntetés
sel, Erzsébet királyné ezüst 
emlékéremmel díjazták EU- 
elnökségi munkáját, ennek

kapcsán is beszélgettünk 
karrierjéről, kihívásokról és 
lehetőségekről.

Irigylésre méltó az eddi
gi pályafutásod. Pálya
kezdőként a Magyar Te
levízió regionális, majd 
budapesti szerkesztő
ségébe kerültél, tavaly 
a magyar EU-elnökség 
hazai szóvivője és há
ziasszonya voltál, most 
pedig a Kossuth Króni
kában hallhatunk, és egy 
új televíziós műsorban,

a Világ+Kép nemzetközi 
magazinban láthatunk. A 
kezdetektől fogva tuda
tosan készültél ezekre a 
szerepekre?

Talán túlzónak hangzik, 
de szinte predesztinálva 
voltam erre a pályára. Gye
rekkoromban már saját ké
szítésű mikrofonnal „tudó
sítottam”, középiskola alatt 
szavaló- és szépbeszéd- 
versenyekre jártam, majd 
zenekarban énekeltem. A 
szereplés tehát már nagyon 
korán az életem szerves 
része lett. Pécsett magyar
kommunikáció szakra jár
tam, tömegkommunikáció 
szakirányra, és már az 
egyetem alatt elkezdtem rá

c ió b a n , tévében gyakorno- 
koskodni. Nem volt kérdés, 
hogy ezen a pályán szeret
nék elhelyezkedni.

A kommunikáció terüle
tén manapság elég nehéz 
munkát találni. Mégis mi 
lehet a boldogulás titka 
ebben a szakmában?

Azt gondolom, hogy aki 
komolyan gondolja, annak

érdemes ebbe a szakmába 
már egyetem alatt belekós
tolnia. Erre nagyon jó lehe
tőség a gyakornoki prog
ram: akik tehetségesek és 
kellően ambiciózusak, azok
nak előbb-utóbb lesz helyük 
a szerkesztőségekben. Per
sze itt a munka nem reggel 
8-tól délután 4-ig tart, sőt 
van, hogy az ember többet 
látja a kollégáit, mint a csa
ládját. Legtöbben csak a 
szakma csillogó részét ve
szik észre, sok fiatalból hi
ányzik manapság a munka 
iránti alázat. Pedig ebben 
nagyon sok munka, tanulás 
és küzdés van, nagy teher- 
és stressztűrő képességgel 
kell rendelkezni a siker el
éréséhez.

Mennyiben érezted kihí
vásnak az EU-s elnökség 
magyarországi szóvivő
jének szerepét?

Nagyon! A külpolitika 
iránt mindig is érdeklődtem, 
különféle ösztöndíjakkal so
kat is tanultam külföldön. 
Bevallom, eleinte nagyon 
furcsa volt a kamera másik 
oldalán állni, hiszen szóvivő
ként is igyekeztem megőriz
ni az újságírói gondolkodá
somat és kíváncsiságomat. 
Volt egy alapelvem, amihez

ragaszkodtam: minden saj
tómegkeresésre reagálni 
kell, akkor is, ha épp nem 
tudok vagy nem adhatok 
választ. Ez a fajta kölcsö
nösség és tisztelet nekem 
nagyon fontos. Persze vol
tak határaink is egyes témák 
érzékenységéből és a poli
tikai környezetből adódóan, 
viszont úgy érzem, hogy az 
adott kereteken belül szak
mailag maximálisan helyt
álltunk.

Az egyetemi évek igen 
meghatározók a karrier- 
tervezés szempontjából. 
Mit tanácsolsz, hogyan 
használjuk ki maximáli
san ezt az időszakot?

1998-ban én elsők között 
csíptem el egy Erasmus- 
ösztöndíjat, és ez akkor na
gyon nagy dolog volt, ma 
ehhez képest már számta
lan lehetőség van. Ezeket 
ki is kell használni, hiszen 
később már sokkal több a 
kötöttség. Egy-egy külföldi 
ösztöndíj során rengeteget 
lehet inspirálódni és tölte- 
kezni. És persze eközben 
is résen kell lenni, keresni 
a további lehetőségeket a 
fejlődésre, és minden körül
mények között kiállni azért, 
amit el szeretnél érni.

FOTÓ: KOVÁCS ANDRÁS

Vállalkozó kölykök?
A  CSABAI TÜNDE

Vimeo, Dropbox, Kiip, SoundCIoud, Prezi. 
Csak pár név a mára világszerte ismert szoft
vertechnológiai vállalkozások közül. Két do
log közös bennük: az óriási ötlet és a mini
mális befektetés.

Ma már egy vállalko
zás alapítása a leg
egyszerűbb dolgok 

közé tartozik. Nem kell más, 
csak egy jó ötlet, egy krea
tív név és internet. Innentől 
kezdve minden sínen van, a 
kezedben a lehetőség, hogy 
milliókat csinálj. Persze eh
hez kell némi saját tőkebe
fektetés is, és itt lép be a 
képbe a Colabs. A szervezet 
-  amelyet 3 fiatal srác ala
pított -  célja támogatók ke
resése fiatal tech startupok 
részére. Egyre több 20-25  
éves -  sőt akár már fiatalab

bak -  is vág bele valamilyen 
vállalkozásba. Náluk a leg
kritikusabb pont a kezdőtő
ke megszerzése, mivel saját 
keresettel még nem rendel
keznek, a befektetők pedig 
nem foglalkoznak a fiatal, 
pénztelen kezdők forradalmi 
ötleteivel. Legalábbis eddig 
így volt. Mára a technológiai 
vállalkozások jelentős része 
mögött néhány innovatív és 
kitartó fiatal áll, akik ötletük
kel maguk mellé állították a 
befektetőket, és mára nevük 
széles körökben ismertté 
vált. Ebben segít a Colabs

is, akik hisznek benne, hogy 
a jövő sikeres vállalkozói a 
hozzájuk forduló fiatalok kö
zött vannak. A cégalapítás 
után az első lépés a fund 
raising időszaka, vagyis 
az elinduláshoz szükséges 
pénz megszerzése. Ebből 
a nagyjából 8-10 millió forin
tos összegből a legtöbben 
beindítják startupjaikat, és 
várnak. Két út áll előttük: 
vagy túlélik a kezdeti vi
szontagságos időszakot, 
és a mélypontokon túllen
dülve fejlődésnek indulnak, 
vagy megbuknak. Sajnos 
az utóbbi is benne van a 
pakliban, hiszen nincsenek 
kész receptek, amelyek ga
rantáltan sikert hoznak. Ez 
az, ami elrettentővé teszi az 
egészet: a bukás, a vesztés 
lehetősége. Ha viszont az 
előbbi eset valósul meg, és 
tényleg beindul a biznisz, 
akkor még több tőkére lesz 
szükség. Ilyenkor segít a

Colabs az ún. „angyalok” 
keresésében. Az angyalok 
már komoly befektetők, akik 
jelentős összegeket tesz
nek a vállalatba. A Colabs 
is startupként indult, mára 
bejárták a világ minden 
jelentős technológiai köz
pontját, és olyan állandó 
partnereik vannak, mint a 
Microsoft vagy a Morgan 
Stanley. A támogatók m eg
szerzésén túl kurzusokat 
szerveznek, teret adnak a 
meetingeknek, és temati
kus Startup heteket, illetve 
Startup Weekendeket tarta
nak. Ezekre nemcsak azo
kat várják, akiknek konkrét 
elképzelése van a saját vál
lalkozásáról, hanem min
den érdeklődőt szívesen 
fogadnak, hiszen volt már 
arra példa, hogy pár nagy
szerű koponya egy Startup 
W eekenden botlott egym ás
ba, összeálltak, és nemzet
közi Startup-versenyek dön

tősei lettek. Egy vállalkozó 
legnagyobb kincse a team, 
a saját csapat, akikkel létre
hozza az igazán nagy dolgo
kat. Ezt mind-mind m egtalá
lod a Colabsnél. Persze itt 
sem lehet mindenki befutó, 
ők sem mondják minden öt
letre, hogy ez szuper, csinál
juk meg. De ha valami iga
zán nagyszerűvel állsz elő, 
akkor mindenben melletted 
állnak. A mostani Startup 
Week első eseménye a 
Stamp Kids film levetítése 
volt, amin a SoundCIoud, a 
Kiip, a Vimeo és más pro
jektek fiatal vállalkozói m e
séltek rögös útjukról a kez
detektől a dollármilliárdos 
bevételekig. Nekik is szem 
be kellet nézniük a hatalmas 
bukás veszélyével, rengeteg 
lemondással és áldozattal 
járt munkájuk, de mára ott 
tartanak, hogy sokak szá
mára követendő példát je 
lentenek.
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Közgazdász KARRIER^
Budapesti Corvinus Egyetem Vállalati Kapcsolatok és Karrier Iroda

Aktuális állásajánlatok
vállalat pozíció referencia szám jelentkezési

határidő
BCE Szolgáltató Nonprofit Kft. Hallgatói recepció 2012/0328/Á azonnal

Deloitte Adótanácsadó (Tax Consultant) 2012/0302/Á azonnal

Deloitte Könyvvizsgáló asszisztens (Audit Assistant) 2012/0303/Á azonnal

Deloitte Könyvvizsgáló gyakornok (Audit Intern) 2012/0252/Á azonnal

Sara Lee Hungary Zrt. Értékesítési és Marketing Elemző-tervező 2012/0332 IÁ azonnal

Kraft Foods Hungária Kft. Junior Brand Manager 2012/0304/Á 2012.11.29

Morgan Stanley Analyst - Credit Capital and Rating Analytics Group 2012/0298/Á 2012.11.29

Morgan Stanley Credit Risk Management Analyst/Associate - Middle 
O ffice/Reportinq

2012/0299/Á 2012.11.29

Morgan Stanley Credit Risk Management Associate/Analyst 2012/0300/Á 2012.11.29

Pénzügyi területen m űködő cég Informatikai gyakornok 2012/0305/Á 2012.11.29

Eurorisk Kft. Kontroller 2012/0310/Á 2012.12.07

Pántéi Sales Specialist 2012/0311/Á 2012.12.08

OBI Hungary Retail Kft. Kontroller 2012/0335/Á 2012.12.11

Wrigley Hungária Kft. Customer Marketing & Sales Asszisztens 2012/0334/Á 2012.12.26

Aktuális szakmai gyakorlatok
vállalat pozíció/program referencia szám jelentkezési

határidő

Audi Hungária Motor Kft. Gyakornok - Beszerzés 2012/0242/Szgy azonnal

BCE Vállalati Kapcsolatok és Karrier Iroda HR és Adm inisztrációs Gyakornok 2012/0290/Szgy azonnal

Deloitte Könyvvizsgáló gyakornok (Audit Intern) 2012/0251/Szgy azonnal

Ernst & Young Könyvvizsgáló asszisztens 2012/0322/Szgy azonnal

Ernst & Young Könyvvizsgáló gyakornok 2012/0321/Szgy azonnal

Ernst & Young Személyi jövedelem adó gyakornok 2012/0320/Szgy azonnal

Procter & Gamble Customer Business Development (Sales) Interns 2012/0196/Szgy azonnal

Procter & Gamble Internship position in Marketing Department 2012/0329/Szgy azonnal

Procter & Gamble Product Demand Planner (LOGISTICS department) 2012/0285/Szgy azonnal

ING Bank Hungary PR & Com m unication Trainee 2012/0307/Szgy 2012.11.30

PwC HR adm inisztrációs gyakornok - tréningszervezés területre 2012/0317/Szgy 2012.11.30

PwC IT support intern 2012/0324/Szgy 2012.11.30

PwC Marketing gyakornok 2012/0323/Szgy 2012.11.30

PwC Üzleti tanácsadó gyakornok 2012/0330/Szgy 2012.12.07

KPMG Audit Trainee 2012/0312/Szgy 2012.12.08

KPMG Business Advisory Trainee 2012/0313/Szgy 2012.12.08

KPMG Corporate Finance Trainee 2012/0314/Szgy 2012.12.08

Pantel Wholesale trainee 2012/0316/Szgy 2012.12.08

Aktuális külföldi szakmai gyakorlatok ■H
vállalat pozíció referencia szám jelentkezési

határidő

Continental AG Intern on the field o f Purchasing 2011/0017/Nszgy azonnal

Google SMB Services Associate Hungarian - Dublin 2012/0018/Nszgy azonnal

Accor Hoteles Espana S. A. Receptionist 2011/0051/Nszgy 2012.12.31

Accor Hoteles Espana S. A. Waiter/Waitress 2011/0052/Nszgy 2012.12.31

Global Recruiters of Czech Republic Social Media Project Coordinator 2012/0028/Nszgy 2012.12.31

N.V. Robert Bosch S.A. Internship Assistant Product Manager AA 2012/0029/Nszgy 2013.01.31

N.V. Robert Bosch S.A. Internship Assistant Trade Marketing 2012/0030/Nszgy 2013.01.31

N.V. Robert Bosch S.A. Internship Finance - Internal Control 2012/0031/Nszgy 2013.01.31

N.V. Robert Bosch S.A. Internship in Human Resources 2012/0032/Nszgy 2013.01.31

N.V. Robert Bosch S.A. Internship Logistics Coordination Support 2012/0033/Nszgy 2013.01.31

N.V. Robert Bosch S.A. Internship Logistics Coordination Support Benelux 2012/0034/Nszgy 2013.01.31

N.V. Robert Bosch S.A. Internship Marketing & Project Assistant Automotive 
Technology Benelux

2012/0035/Nszgy 2013.01.31

N.V. Robert Bosch S.A. Internship Quality Coordination Support 2012/0036/Nszgy 2013.01.31

Aba Art Contemporani Assistant / Graphic Designer 2012/0008/Nszgy folyamatos

APPINA TRAVEL GmbH Praktikant , 2011/0002/Nszgy folyamatos

CATT Innovation Management GmbH Placement opportunities 2011/0010/Nszgy folyamatos

Henkel Central Eastern Europe GmbH Internship Brand Management Laundry & Home Care CEE 
- starting December 2011

2011/0033/Nszgy folyamatos

Henkel Central Eastern Europe GmbH Internship Brand Management Laundry & Home Care CEE 
- starting January 2012

2011/0034/Nszgy folyamatos

Hilti AG Intern in Technical Marketing 2011/0036/Nszgy folyamatos

Hilti AG Intern Marketing in Business Unit Chemicals 2011/0037/Nszgy folyamatos

Hilti AG Intern Project Management in Business Excellence 2011/0038/Nszgy folyamatos

Hilti AG Intern Project Management in Roll-out Projects 2011/0039/Nszgy folyamatos

Hilti AG Intern Sourcing Controlling 2011/0040/Nszgy folyamatos

Hilti AG Intern Supporting the Spare Parts Project Management 2011/0041/Nszgy folyamatos

Hilti AG Internship Market Research 2011/0042/Nszgy folyamatos

Hilti AG Internship Product Management 2011/0043/Nszgy folyamatos

InterNations Intern 2011/0035/Nszgy folyamatos

Kefren Sari Chief Executive Assistant 2012/0002/Nszgy folyamatos

MM Barcoding Ltd. International Finance Internship 2012/0021/Nszgy folyamatos

MM Barcoding Ltd. International HR Internship 2012/0022/Nszgy folyamatos

MM Barcoding Ltd. International IT Internship 2012/0023/Nszgy folyamatos

MM Barcoding Ltd. International Marketing Internship 2012/0024/Nszgy folyamatos

MM Barcoding Ltd. International Sales Internship 2012/0025/Nszgy folyamatos

MM Barcoding Ltd. International Supply Chain Internship 2012/0026/Nszgy folyamatos

Spanish Work Exchange Programme Hotel placements 2011/0018/Nszgy folyamatos

Support Services Group Ltd Business Administration Support 2012/0011/Nszgy folyamatos

Transenter Project manager/ translator/ marketing specialist/ account 
manager intern

2012/0020/Nszgy folyamatos

V idedplugger Ltd Sales and Marketing assistant 2012/0001/Nszgy folyamatos

Volkswagen AG Praktikant/in im Bereich Projektmanagement 2012/0006/Nszgy folyamatos

Volkswagen Procurement Services GmbH Praktikantin in der Volkswagen Konzern IT Beschaffung 2012/0007/Nszgy folyamatos

wordinc GmbH Trainee (Translation/Project Management) 2011/0050/Nszgy folyamatos

Budapesti Corvinus Egyetem 
Vállalati Kapcsolatok és Karrier Iroda

Aktuális programok
vállalat program referencia

szám
jelentkezési
határidő

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és 
Karrier Iroda, BCE 
D iáktanácsadó Központ

Jó helyen vagyok itt?
Egyetemi lét-helyzetek 
környezetpszichológiája -  Dűli 
Andrea pszichológus előadása

2012/0333/P 2012.11.27

Budapesti Corvinus 
Egyetem Alumni

Alumni Advent -  Karácsonyi 
forgatag a Gorvinuson

2012/0331/P 2012.11.28

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Erasmus Külföldi Szakmai 
Gyakorlat 2013/14

2012/0308/P 2012.11.29. 
12:00 óra

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

M entálhigiénés tanácsadás 
végzett hallgatóinknak

2012/0280/P 2012.11.30

Közigazgatási és 
Igazságügyi Minisztérium, 
Közigazgatási és 
Igazságügyi Hivatal

Magyar Közigazgatási 
Ösztöndíj Program (MKÖ)

2012/0326/P 2012.11.30

Deloitte M unkaerőpiaci-felmérés -  Nyerj 
egy vadiúj Apple iPad 3-at vagy 
legyen tiéd a száz fülhallgató 
egyike!

2012/0318/P 2012.12.14

General E lectric (GE) GE Foundation Scholar- 
Leaders Program

2012/0325/P 2012.12.17

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Kompetenciavizsgálat 
kötelező szakmai gyakorlatos 
ha llgatóknak- Munkahelyi 
viselkedés teszt

2012/0141/P 2012.12.19

Career Development 
O ffice Corvinus 
University o f Budapest

Work Competencies 
Questionnaire

2012/0140/P 2012.12.19

Procter & Gamble International IDS Challenge 
2013

2012/0327/P 2013.02.17

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Karrier-tanácsadás 2008/0112/P folyamatos

BCE Vállalati 
Kapcsolatok és Karrier 
Iroda

Pályázati felhívás a BCE külföldi 
szakmai gyakorlaton résztvevő 
hallgatóinak

2012/0233/P folyamatos
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A Te ambíciód a mi hivatásunk!

V Á L L A L A T I
KAPCSOLATOK

Állásajánlatok tanulmányaid alatt és után 
Karriertanácsadás és pályaoríentácó 
Karriertervező és készségfejlesztő tréningek 
Networking
Szakmai gyakorlatok itthon és külföldön

személyesen: Fővám tér 8. fszt. 31. 
e-mailen: karrier@uni-corvinus.hu

KAR R I E 1
I R O D A

1996 óta a munkáltatók diplomás toborzó 
és kiválasztási partnere 
a Budapesti Corvinus Egyetem Karrier Iroda 
Több mint 1000 élő munkaadói kapcsolat 
Évente több száz állás, szakmai gyakorlat 
és munkáltatói rendezvény 
Országos és nemzetközi integrált állásbörzék 
Diplomás karrierkövetés és Alumni networking

www.karrierexpo.hu 
karrier@uni-corvinus.hu 
1093 Budapest Fővám tér 8. 

| Tel: 06 1 215 5538 
Tel./fax: 06 1 482 5080
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Promoting Norwegian

A PETTER VIFLADT

Tuesday 13 November, Norway’s ambassador 
to Hungary, H. E. Tove Skarstein gave a lecture 
on Norwegian gender policies at the Corvinus 
University of Budapest. The lecture focused 
on the gender quotas for boardrooms, which 
became highly relevant as the EU Commis
sion recently adopted a similar directive.

The lecture drew more 
than 60 guests of both 
genders, and both ex

perienced academics and 
students were represented 
as well as business people 
and journalists. The Am
bassador was introduced 
by Rector Zsolt Rostovanyi 
and Vice Dean Beata Nagy 
who gave a thorough intro
duction to the current situa
tion of female participation 
in politics and businesses 
in Hungary. Norwegian leg
islation imposes a quota 
of 40% female boardroom 
members for public limited 
companies. The adoption 
of such law in 2003 was 
highly controversial, but has 
been proven to have several 
positive effects and it now 
generally accepted.

Focusing on gender 
equality

The Ambassador began 
the lecture by explaining the

importance of focusing on 
gender equality.

Gender equality is a hu
man rights issue, a business 
matter and a part of the Nor
dic model for sustainability. 
In the way the modern world 
is turning, ensuring equal 
access to leading positions 
is a necessity for economic 
stability, innovation and 
growth, she said. Howev
er, traditional patterns die 
hard, she told. To change 
ingrown patterns one some
times need to take legal and 
radical action to produce 
results.

To produce the changes 
we wanted to see, we chose 
cost effective instruments.

The quotas imposed on 
businesses, municipal as
semblies and to the govern
mental appointed commit
tees did not cost the public 
a cent! And the measures 
have proven effective. 
Women were almost ab
sent from company boards 
in 2002 with only 7% of the 
total share of boardroom 
members. Today the score 
is 43%.

Competence still prevails
Radical measures like the 

introduction of the voluntary 
quotas for company boards 
of 2003 have led to heated 
discussions. As the busi
nesses chose to largely ig
nore the quotas at first they 
were introduced as a legal 
requirement from 2006.

Some companies even 
threatened to leave the 
country because of this, but 
none did.

Another frequently 
voiced fear was that one 
simply wouldn’t be able 
to find enough competent 
women. The Ambassa
dor explained that today 
women as much as men 
take higher education and 
the thorough work done 
by businesses’ election 
committees ensure that no 
incompetent persons are 
chosen for such positions.

In fact, I think resource
ful women become more 
motivated to choose such 
careers when they realize 
that they can actually break 
the glass ceiling and gain 
access to top positions on 
an equal basis as men, the 
Ambassador said.

A model for the EU?
The Ambassador told 

her audience that the ex
periences from Norway 
were without exception 
positive.

Even the business lead
ers who initially objected 
are now talking about this 
initiative in positive terms, 
she said. Businesses 
have become more profit
able, they experienced a 
higher focus on compe
tence, and less conflicts. 
Another benefit of the 
gender equality policies is 
that they allow for double
income families. Social re
searchers have found that 
these contribute to higher 
fertility rates. This is highly 
relevant in the EU today 
where many countries 
struggle with low fertility 
rates.

In our modern world gen
der equality policies should 
therefore also be consid
ered as family policies, the 
Ambassador noted.

America is calling
A JULIA NYÉKI

The American Corner 
has been working 
tiredlessly with Corvi

nus in order to help to pro
mote Hungarian student’s

accession to US opportu
nities. in our interview we 
had the pleasure to address 
some questions to the presi
dent of the ACH, Erika Só
lyom.

What competencies or 
skills do American com
panies require from fresh 
graduates entering the 
labour market?

I think it is a complex is
sue and a lot depends on 
the type of sector we talk 
about. I used to work for 
American companies both 
in Budapest and in New 
York, mainly in the fields of 
advertisement, education 
and human rights, and if I 
have to name a few things,

I would underline the follow
ing skills: adaptability, flex
ibility, willingness to work 
long hours, openness to a 
multicultural environment 
and a strong can-do atti
tude.

How can the American 
Corner help students?

Each year we organ
ize around sixty programs 
that cover a wide spec
trum, ranging from politics 
through arts to American 
holidays. Business and en
trepreneurship have also 
played a large part in AC 
Budapest’s curriculum. For 
example, in the spring of 
2010, in partnership with 
the U.S. Embassy we organ
ized a Strategic Business 
Plan Workshop for Entre
preneurs, where dynamic

speakers, successful busi
nessmen delivered engag
ing presentations through
out the semester.

What are the future goals 
of the American Corner?

The mission of the Ameri
can Corner Budapest -  
similarly to other American 
Corners worldwide -  is to 
serve as a regional resource 
centre and organise events 
that highlight the American 
culture, covering areas of 
economy, business, history, 
government, politics, sports, 
arts, literature, music or edu
cation. We aim to provide

current and reliable informa
tion about the U.S., and we 
have a commitment to ac
tive programmes engaging 
local audiences at all levels. 
The primary goal of the Cor
ner is to bring the true story 
of the United States to peo
ple, counteracting negative 
perceptions, maintaining an 
open dialogue, and building 
bridges of understanding. 
In sum, we are your cultural 
bridge -  right at the foot of 
LibertyBridge. We invite you 
to cross these bridges, ei
ther stepping into our office 
or clicking on our website 
atwww.americancorner.hu
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közgazdász K Á VÉH Á ZI

Wamp Wasárnap
A HAJDÚ ROLAND

Ha vágysz egy kis karácsonyi hangulatra, és 
kóstolnál is valami különlegeset, ugyanakkor 
eleged van a hidegből, akkor látogass ki a 
Millenárisra.

A bronz-, ezüst- és ig -  csak győzz válogatni!
aranyvasárnapon le- Biztos találsz olyasmit, ami 
hetőséged lesz részt méltó dísze lenne a kará- 

venni a WAMP rendezvé- csonyi asztalnak, mielőtt el- 
nyén, ahol nem csak esi- fogyasztanátok, 
lingelő fülbevalókkal, puha Viszont dönthetsz úgy is, 
bőrkesztyűkkel, 3D-s rén- hogy bár gasztronómiához 
szarvasfejekkel, színes ká- kötődő, mégis maradandó 
belekkel, cipzár-táskákkal, (és meg nem romlandó) 
hetyke kalapokkal, hanem meglepetést viszel haza: di- 
egyéb dizájntermékekkel is zájn konyhafelszerelések és 
találkozhatsz. különleges szakácskönyvek

Miközben a vizsgaidő- elégítik ki az effajta igénye- 
szak előtti legnagyobb pró- idet. 
batételt igyekszed abszol- S mielőtt alaposan meg
válni, tehát megtalálod a pakolva és belakva készü- 
legtökéletesebb ajándékot lödnél hazafelé, hallgass 
az összeá családtagodnak bele a gasztrobloggerek 
és barátodnak, még bol- beszélgetéseibe, akik tip- 
dogsághormonokkal is fel- pékét és trükköket osztanak 
töltheted kimerülő készletei- meg a nagyérdeművel. Hát- 
det -  az ínycsiklandó illatok ha elcsípsz valamit, amivel 
előbb-utóbb kétségtelenül a feldobhatod a karácsonyi 
gasztronómia szekció szem- lakomát, 
revételezésére sarkallnak. Hiszen ez az időszak

Itt igazi különlegessége- k im ondva-kim ondatlanul 
két ízlelhetsz meg, kezdve ízlelőbimbóink kényezteté- 
a rózsaborsos csokoládén séről is szól, így engedd el 
át, a mákmézen keresztül, magad, s Te se maradj ki a 
egészen a cékla chutney- jóból!

Sütemény egy

A MÁKOS REBEKA

Kinézünk az ablakon, 
körülöttünk csodás 
fények, nem tudjuk, 

és nem is akarjuk kiverni 
fejünkből kedvenc karácso
nyi dallamainkat. Nincs mit 
tenni, az ünnepi hangulat 
már mindenkit meghódított. 
Gondolataink épp a bejgli 
felé kalandoznak, amikor va
laki valóban süteményt nyújt 
felénk, és mi mosolyogva 
elvesszük. Hol is történik 
mindez?

A történet helyszíne szo
katlan módon nem szeretett 
otthonunk, hanem a 2-es vil
lamos Fővám tér és Boráros 
tér közötti szakasza. Ez az a 
hely, ahol december 10-én 
8 és 10 óra között iskolánk 
lelkes fiataljai szeretnének 
mosolyt csalni az emberek 
arcára egy kis odafigyelés
sel és édességgel.

A megmozdulás a Fe
rencvárosi Közösségi Ala
pítvány Élménykalendárium 
című programsorozatának 
része, amelynek célja, hogy 
a IX. kerület lakói kicsit köze
lebb kerüljenek egymáshoz, 
ingyenes programokkal és

apró ajándékokkal lepve 
meg a másikat.

Az emberek látják az 
egyetem épületeit, az ál
mos arcokat a villamoson, 
de a karácsony alkalmat 
kínál arra, hogy megismer
jék a diákok közvetlenebb, 
vidámabb, kedvesebb arcát 
is.

A hallgatók által sütött 
és összegyűjtött sütemé

nyek kiosztása kelleme
sebbé varázsolja a villa
moson való zötykölődést, 
és remélhetőleg mindenkit 
arra ösztönöz, hogy egy 
pillanatra elgondolkodjon. 
Karácsony közeledtével 
az emberek szívesebben 
vesznek részt jótékonysági 
programokon, ideje tehát 
megmozdulni!

A Corvinus diákjai meg
mutatják, hogy nem csak 
kapni, adni is öröm, elég 
csupán egy mosoly viszon
zásul, hogy mindenkinek 
szép napja legyen.

Super (8)!
A BURJÁN SZILÁRD

AVIII. kerület talán a 
város legtöbbet em
legetett és leghírhed- 

tebb kerülete. A „nyócker” 
elindult a változás útján, az 
adventi időszak felénél pe
dig kötelességemnek érez
tem, hogy egy megindító 
történetet hozzak a köze
péből, a Super 8 és Németh 
Gábor történetét, akik szin
tén a változás rögös ösvé
nyét járják.

Gábor, mesélj ifjonci éve
idről!

Bonyhádon születtem 
a nyolcvanas évek elején. 
Édesapám tanító, zenetanár 
volt, ennek következtében 
már karrierem elején kötve 
volt a kezem, énekelnem 
kellett.

Hogyan kezdtél el ven
déglátással foglalkozni?

Nyolc esztendős korom
ban édesanyámmal Szek- 
szárdra költöztem, ahol ő 
étteremvezető volt. Itt már 
több dologban szerezhet
tem jártasságot: miután 
vége lett a zeneóráknak, 
rohantam a konyhába pa- 
nírozni, vagy Traubi szódát 
locsoltam a vendégeknek.

Mikor fogalmazódott 
meg benned, hogy saját 
utadat kezdd járni?

2003-ban érkeztem Bu
dapestre egy sporttáská
val, hogy magyar-filozófia 
szakon diplomát szerez
zek. Néhány héttel később 
azonban már a West Bal
kán pultja mögött találtam 
magam, és megfertőzött a 
magyar underground. Egy

kicsit mindig a magam útját 
próbáltam járni, amennyire 
lehetőségeim engedték. A 
Super 8 projekttel pedig, ha 
siker fogja koronázni, akkor 
végleg bebizonyíthatom: 
kultúrát és értéket, mi több, 
közösséget teremtettem ott, 
ahol szükség van rá, úgy, 
hogy mindezt főleg magam
nak köszönhetem és nem az 
erős hátszélnek.

Mesélj a Super 8-ról, a 
klubotokról!

A nyolcadik kerület szívé
ben találhatod néhányunk 
közös álmát, a Super 8 klu
bot. Többen is megfeszített 
erővel dolgoztunk és dol
gozunk érte széles spektru
mú feladatokkal bajlódva a 
falcsákányozástól egészen 
a hivatali ügyek szakszerű 
intézéséig. Nem egyszerű 
„meló” ez. Mindig van va
lami körülmény, ami nem 
engedi, hogy megvalósítsd

egészen azt a hangulatot, 
amit magadnak is kívánnál. 
De szeretem csinálni, mert 
olyanba nem fektetek ener
giát, amitől nem lesz jobb és 
boldogabb az életem.

Mit vársz álmaid Super 
8-ától?

Azt, hogy olyanná vál
hasson idővel, amilyennek 
megálmodtam. Nem egy

azonnali meggazdagodás
ra vágyó társulat vagyunk, 
hanem valóban színesíteni 
akarjuk magunk és a kör
nyék életét többek között 
egy emberközpontúbb 
értékrenddel. Ennek első 
felvonásai a decemberi, ka
rácsonyi hangulatú forralt 
boros rendezvényeink lesz
nek, ahová szeretettel várjuk 
a fiatalságot.
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A hatalom

A SÁNDOR MARTON

Az utóbbi hetekben a 
kommunikációs szak
ma és az ahhoz kap

csolódó előadások arany
korukat élték az egyetemi 
rendezvények palettáján. 
Ilyen volt többek között az 
Antall József Tudásközpont 
Forum Corvinum csapata ál
tal szervezett Politikai kom
munikáció Magyarországon 
című kerekasztal-beszélge- 
tés is, melyet az ELTE Tár
sadalomtudományi Karán 
rendeztek meg. Elismert 
szaktekintélyek vezették be 
a hallgatóságot a magyar 
politikai kommunikáció ku
lisszáiba. A politikai elem
zők -  Boros Tamás (Policy 
Solutions), Mráz Ágoston 
Sámuel (Nézőpont Intézet), 
Tóth Csaba (Republikon In
tézet) -  mellett a beszélge
tés moderátora Plankó Ger
gő volt (az Index újságírója).

A beszélgetés kötetlen 
hangvételben zajlott, szá
mos érdekes információt 
tudhattunk meg. Az első 
kérdés, mely azonnal felve
tült: Mit csinál egy politikai 
elemző? Konzekvenciaként 
levonható, hogy tanácsokat

A  BURJÁN SZILÁRD

f

Így, december kezdetén 
egyszer csak elkezd bein
dulni az élet körforgása. A 

boltok megtelnek. Az embe
rek közé az idő romlásával 
és a hófelhők érkezésével 
mintha egy láthatatlan szür
ke szikla emelkedne. A sze
rencsésebbek -  bár ki tudja, 
ki számít szerencsésnek -  
megtöltik az előbb említett 
örömbányákat és olyan dol
gokkal bizonyítják szeretetü- 
ket, amikre nincs is szükség, 
ha a boldogság forrásaira 
gondolunk úgy istenigazá
ból. Bizonyítják a szeretetü- 
ket -  még akkor is, ha nem 
a saját pénzükből teszik ezt 
-, mert érzik, hogy mindjárt 
itt a karácsony és akkor bi
zonyítani kell. A kevésbé 
szerencsések számottevő
en kevesebb alkalommal

^KÁVÉHÁZ közgazdász

hálójában -
lefolyás...

FOTÓ: NÁRAY E. TAMÁS

adnak. Kreatív elmék, akik 
pozitív irányba formálják a 
közéleti (politikai) szereplők 
imázsát, választási kampá
nyát. A kommunikációs stra
tégiák kidolgozása kiemelt 
fontossággal bír, a tudatos 
befolyásolás és manipuláció 
megváltoztathatja a válasz
tások kimenetelét. Kiemel
tek több sikeres kampányt, 
üzenetet, melyek az elmúlt 
évben hatással voltak az 
emberek gondolkodására, 
a hatalom hálójában szinte 
beleivódtak gondolatainkba.

Rávilágítottak, hogy az 
általános értelemben vett 
média milyen mértékben 
játszik szerepet a sikerek

elérésében. Néhány jól po
zícionált üzenettel a tömeg
média akkora hatással van 
a társadalomra, hogy képes 
megváltoztatni a politikai 
trendeket, irányvonalakat. A 
politika és média kapcsolata 
örökérvényű, elválaszthatat
lan. Jegyben járnak, mond
hatni. A közéleti hitelesség 
alapvető tényezője a szerep
lés, értékeik közvetítése. Na
gyon fontos, hogy tudatos 
kontroll legyen az adott mé
diumon. Az interjúk vágása, 
mondatok kiragadása sok 
esetben többet ronthat, mint 
amennyit javíthat. Nincs visz- 
szaút, ha szétszakad a háló. 
Elúsztak a választók.

Láthatatlan kezek
A JUHÁSZ ZSUZSANNA (FDSZ SZB TITKÁR)

Rekordszámú látogató a Corvinus Mikuláson

Idén is volt Mikulás-ünnep- bet jelentenek a társadalmi 
ség a munkahelyünkön, munkát végző kollégáink 
December 2-án, vasár- számára, akik minden év

nap immár 11. alkalommal ben szervezik az ünnep
látogatott el a Mikulás és séget, az ilyen és hasonló 
segítője, a Krampusz a III. e-mailek, amelyek címünkre 
előadóban rendezett ün- érkeznek: 
népségre. A vendégre vár- Először is szeretnénk 
va nagyszerű bábelőadást megköszönni a Mikulás
láthattunk, kitűnő művé- ünnepséget, amely kislá- 
szekkel. Ezután érkezett a nyunknak nagy örömet oko- 
Mikulás, akinek a távozása zott. A rendezvény nagyon 
után idén is kézműves fog- színvonalas volt, ezúton is 
lalkozások örvendeztették gratulálunk hozzá, és még 
meg a gyerekeket, szülőket, egyszer nagyon köszönjük, 
nagyszülőket, nem is szólva Mondom ezt szerintem min- 
a lufiszobrászmesterről. Jót den gyerekes szülő nevé- 
lehetett kardozni a tágas Au- ben, aki ott volt a csemeté- 
lában. Minden szónál töb- jével együtt.

elmélkedés
fordulnak meg a jelképes 
boldogságcsarnokok ven
dégcsalogató melegében. 
Nekik még mindig marad az 
esély, hogy azt hazudhas- 
sák egymásnak, hogy ezt 
az évet inkább családias ke
retek között töltik még egy 
utolsó nagy lakomával ke
resztet vetve a hajnalig tartó 
tévénézésnek és mellőzik 
a feltűnősködést s ajándé- 
kozgatást. Arról pedig, hogy 
akadnak, akiknek még ennyi 
szerencse sem jutott, vagy 
éppen szeszvirágok között 
vészelik át az ünnepeket, 
ígérem, nem kezdek sirán
kozni. Torz képet festek? 
Koravén lettem és csak lep
kéket kergetek? Nem tartom 
magamat életunt valakinek, 
de így újragondolva tényleg 
túl kritikus vagyok, ám ha 
célom elérése érdekében

hatásvadász módon is ír
tam le korunk betegségét, 
senki ne gondolja azt nyu
godt mosollyal hátradőlve, 
családjának vagy szerelmé
nek a fényképével a pénz
tárcájában, hogy ez rá nem 
vonatkozik, (huh) Sajnos az 
élet velejárója, hogy a fen
tebb körülírt jelenség - leg
alább egy kicsit - mindenki
re igaz. Szerencse, hogy az 
élet körforgásába az is bele
tartozik, hogy éppen ezért 
mindenkinek van lehetősé
ge egy karácsonyi csodára. 
Gondoljuk csak végig. Ki
nek ne lenne egy régi rokon, 
egy régi barát, vagy egy régi 
-  azért szerencsésebb, ha 
új, de legalább megújuló -  
szerelme, akinek azt mond
hatná szeretlek, ölelj meg, 
vagy túl jó voltam, bocsáss 
meg, és így tovább... Habár

a csodás, könnycsalogató 
mesék gyakorlati oldalára s 
a piszkos munka elvégzésé
re gondolván még össze is 
szűkül a gyomrunk és meg 
kell embereljük magunkat 
a tettek mezejére lépve, ne 
féljünk. Ha saját magam kül
detéseire gondolok -  nekem 
több is van -, én is rettegek. 
De remélem olyan ez, mint 
az első csók: csak bele kell 
vágni és utána büszkének

lenni rá, csókra érdemes tár
sunkkal osztozni az örömön. 
Szóval kívánok bocsánatké
résekben, baráti borozások
ban, anyja-fia és apja-lánya 
beszélgetésekben, szerelmi 
vallomásokban és szerel
mek megörökítésében gaz
dag, békés karácsonyt és 
roppant boldog új esztendőt 
mindenkinek jómagam és 
az egész szerkesztőség ne
vében. Ámen.
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Bosnyák
A DZUNIC ANNA MARIA

Amikor az ember a 
boszniai konyháról 
beszél, rengeteg ke

leti eredetű, mediterrán étel
nek a másolatára gondol. 
Azonban jogos ez a meg
bélyegzés? Tény, hogy ta
lálkozunk ismerős nevekkel 
itt, ott, amott (pl.: baklava 
-  török), de úgy gondolom, 
hogy ez még nem elég ah
hoz, hogy egyediségüket 
megkérdőjelezzük.

A boszniai konyhának is 
megvannak a saját jellem
zői: nem használnak rántást, 
fűszerekkel is csak csínján 
bánnak; nem úgy, mint itt

hon. Mediterrán országhoz 
híven előnyben részesítik a 
laza, egyszerű, zöldséges 
ételeket, ráadásul sok tej
terméket is használnak éte
leik elkészítéséhez. De talán 
mégis a húsok azok, amiken 
valójában van a hangsúly. A 
finom, grillezett mediterrán 
húsokról valószínűleg már 
mindnyájan hallottunk, a 
szerencsésebbek kóstolhat
ták is.

Két igazán bosnyák ételt 
emelnék ki különleges
ség gyanánt: az egyik a 
cevapcici („csevapcsicsi”), 
amelyet legtöbben tévesen 
szerb szomszédjaink nem

zeti ételének titulálnak. A 
másik pedig a burek, ezt 
itthon talán leginkább a ré
tesekhez lehetne hasonlí
tani. Ám ez nem akármilyen 
rétes, ezen belül is több 
fajtája megtalálható, meg
ízlelhető. Létezik húsos, 
burgonyás, húsos-burgo
nyás és túrós változata is. 
Az alapja mindegyiknek ré
testészta, csak épp külön
böző töltelékkel. Egyszerű, 
mégis nagyszerű! Ami a 
kis, henger alakú, grillezett 
marhahusikat illeti, vagyis 
a cevapciciket, még itt, Bu
dapesten is kipróbálhatjuk 
őket -  mindezt nem más
hol, mint a Montenegrói 
Gurman étteremben, a Bla- 
ha Lujza térnél.

FORRÁS: MNGGURMAN.COM

A GYIMESI BERNADETT

Minden számunkban másfajta különleges 
sudokuval vagy egyéb logikai rejtvénnyel járulunk 
hozzá agytekervényeid időnkénti megmozgatá

sához. Ezen a héten egy csillag alakú sudoku vár meg
fejtésre. Töltsd ki 1-től 9-ig számjegyekkel az üres há
romszög alakú mezőket úgy, hogy minden mezőbe egy 
szám kerüljön, és egyetlen sorban (vízszintes és átlós 
sorokat tartalmaz az ábra) vagy vastag vonallal határolt 
területen belül se legyen számismétlődés. A sorok átha
ladnak a középső üres részen, de óvatosan fejtsd, mert 
a szélső sorok csak nyolc mezőből állnak, így azokban 
az egyik számjegy nem fog szerepelni. Jó szórakozást!

FORRÁS: SUDOKUVARIK.BLOGSPOT.HU

A kávé-tea, azaz a Cascara
A TOROK ADAM

A kávé cserjén terem, kinézetre piros, bogyós 
gyümölcs, talán a cseresznyére hasonlít a 
legjobban, ezért is a név: kávé cseresznye.

Miután az érett, szeme- a rengeteg gyümölccsel, 
két leszedik, kiprése- amikből csak a magok ke
lik a benne rejlő ma- rülnek felhasználásra? Sok 

gokat, azaz a kávé babokat, ideig a farmokon használ- 
amit aztán különféle eljárá- ták, teát készítettek belőle, 
sok után lepörkölnek. vagy trágyázáshoz hasz-

Na de mi is történik azzal nálták fel. Aztán egyszer
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csak jött az ötlet, hogy ha 
finom belőle a tea, miért ne 
szárítanák le, és juttatnák el 
a farmoktól messzebb élő 
kávé-szerető emberekhez, 
így nekiláttak pár farmon a 
cascara szárításához, és így 
már mi is élvezhetjük a kávé
teát.

Fogyasztása leginkább 
azok számára ajánlott, akik 
bírják a koffeint, mivel a ká
vé-gyümölcs koffeintartal
ma sokszorosa a kávéénak. 
Elkészítése a következő
képp zajlik.

10 g cascarat egy French 
Press-be teszek, amit 3dl- 
nyi vízzel felöntök, majd 4 
percig hagyom, hogy az ízek 
szépen kioldódjanak a szá
rított gyümölcsből. Ezután, 
leszűröm és már lehet is 
iszogatni a kellemes, édes
kés, mézes ízre emlékeztető 
italt. Egészségetekre!
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Leboltolt
Á PEKOLI MIKLÓS

Második éve lakom 
az Árkád mellett, 
második karácso

nyi időszakomat élem a 
nagyvárosi plázahangulat 
tőszomszédságában. Most, 
az újság megjelenésekor 
ez már nem hangzik olyan 
furcsán, viszont idén sem 
a nyomdábaküldés napján 
kezdődött a boltok táma
dása. Az elmúlt években az 
ünnepnapok (azok, amelye
ket a kereskedők annak ne
veztek ki) kialakítottak egy 
kontinuitást, amely az egész 
évet alkalmassá teszi... na. 
nem a boldogságra vagy 
szeretetünk kimutatására -  
a vásárlásra.

Szeptemberben az au
gusztusból ránk maradt 
iskolakezdésnek örültünk 
(mert suliba járni jó, pláne 
akkor, ha van kiscicás fü
zetünk). ezt követte az őszi 
téma (menjünk pálinka- és

szüreti fesztiválra minden 
héten kétszer), miközben 
gyorsan beékelődött még 
egy-két hétnyi túlmagyar- 
kodott október 23.. majd a 
halottak napja mécseseit 
kétségbeesett gyorsaság
gal felváltotta a karácsony. 
November elején.

Amikor az említett épü
leten keresztül érkezem 
az egyetemre, mindig egy 
kicsit elbizonytalanodom 
-  így karácsony környékén 
kifejezetten: tényleg válság 
van? Ha empirista lennék, 
azt mondanám, hogy amit 
vállgazd. órán tanítanak, az 
kamu, mert látom, hogy az 
embereknek ugyanúgy van 
pénzük mindenre, amit meg 
akarnak venni, mint tavaly, 
illetve évekkel korábban. 
Sőt...

Ez az egész azonban 
nem vagy nem csak az 
emberi elanyagiasodás kö
vetkezménye. Egyre inkább

úgy tűnik ugyanis, hogy 
bűntudatból vásárolunk -  
ilyen sok felesleges -  aján
dékot és próbálunk ünnepe
ket (alkalmakat) generálni a 
„bocsánatkérésre”. A boltok 
által ránk gyakorolt nyomás 
látszólagosan megoldást 
kínál: helyettesíti az egész 
évben mellőzött kapcsolat- 
tartást, szeretetet, törődést. 
Igen, helyettesíti, hiszen 
elhitettük egymással, hogy 
ilyet lehet. A boltos a vevő
vel, az újságíró az olvasóval, 
a főnök a beosztottal, a szü
lő a gyerekkel.

Legyen ez a néhány 
sor most kivétel, ne csak 
üres fröcsögés egy kedv
telésből kiválasztott ügy 
mellett. Nem kell a világot 
megváltani: elég, ha meg

küldünk minden ajándékot 
egy mosollyal vagy öle
léssel. Sokan mindössze 
ennyivel is beérnénk kará
csonyra.

A Corvinus 
bemutatja:
Á HAJDÚ ROLAND

Most Ti jöttök! -  szólt a 
felhívás, s ezt annyi
ra komolyan vettük, 

hogy a Te szavazatodnak is 
köszönhetően tényleg Mi jö
vünk: a Budapesti Corvinus 
Egyetem lesz a házigazdája 
az Egyetemisták és Főiskolá
sok Országos Turisztikai Ta
lálkozójának, az EFOTT-nak.

A verseny során a Buda
pesti Gazdasági Főiskolánál 
és az Általános Vállalkozási 
Főiskolánál bizonyultunk 
jobbnak, köszönhetően ki
emelkedő pályázati anya
gunknak. s lelkes szavazó
táborunknak -  akik szinte 
egy emberként voksoltak a 
balatoni helyszínre. Bizony, 
balatoni helyszínre. Ugyanis 
Zánka ad otthont a 2013-as 
EFOTT-nak, így a tavalyinál 
is több strandprogram várja 
a fesztiválozókat, de kiemelt

EFOTT
szerepet kapnak a kulturális 
és turisztikai programok, s 
a sportversenyek is. A Zán- 
kai Új Nemzedék Központ a 
Balaton északi partján talál
ható, az egykori Úttörőváros 
komplexumának erdős-lige
tes területén, ami tökéletes 
lehetőséget biztosít a sátor
állításra. Ha viszont kényel
mesebb megoldásra vágysz, 
az EFOTT eddigi történe
tében példátlan módon, a 
fesztivál közvetlen közelében 
3000 épített szálláshely talál
ható. Nekünk, a Corvinus 
hallgatóinak pedig nem csak 
a mellkasunk dagadhat a 
büszkeségtől, hanem pénz
tárcánk is az olcsóbb belé
pőjegy miatt -  nekünk ugyan 
is kedvezményesebb lesz az 
EFOTT. s ez bizony az elfo
gyasztott sörök számában is 
megmutatkozhat.

Találkozunk június vé
gén, Zánkán.

EFOTT 2013
JÚIflUS 25-30.

A HÓNAP HÍRE: Házigazda a Corvinus
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